
Niech ten rozpoczęty 2024 rok
przyniesie wszystkim Wam mnóstwo
sukcesów, inspiracji i pięknych
momentów spędzonych z rodziną i
przyjaciółmi. Niech będzie to czas
pełen uśmiechu, zdrowia i spełnienia
marzeń!
W styczniu życzymy wszystkim dużo
radości, w lutym miłości. W marcu
pogody, a w kwietniu swobody. Maj
niech zakwita, czerwiec niech bryka.
Lipiec przypali, sierpień rozpali. We
wrześniu szczęścia bez liku, tak samo
w październiku. Niech listopad
zauroczy, a grudzień miło zaskoczy!
Zawsze kiedy Stary Rok mija,
marzenia pozostają... Niech one się
Wam je teraz wszystkie spełniają! I z
Nowym Rokiem, niech los Wam się
odmieni, a ogród życia się zazieleni.
Redakcja
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Szczęśliwego Nowego Roku
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ww    1.01.
1950 - w Gorzowie wznowiono
komunikację tramwajową.
2002 - Gorzów powiększył się o
prawie 900 ha terenów popoli-
gonowych, przyłączonych z
gminy Kłodawa; gmina otrzy-
mała 3,5 mln zł rekompensaty.
ww    2.01.
1960 - wznowiono komunikację
autobusową, uruchamiając
pierwszą po wojnie linię auto-
busową; na trasę linii 101 Mar-
cinkowskiego-Śląska wyjechało
pięć autobusów San.
1960 - powołany został Pa-
ństwowy Teatr im. Juliusza
Osterwy w Gorzowie.
ww    5.01.
1997 - siatkarze Stilonu zdobyli
Puchar Polski; największe
osiągnięcie sportowe w 50-leciu
klubu.
ww    6.01.
1930 - poświęcono łaźnię 
publiczną, najnowocześniejszy
wówczas tego typu obiekt na
wschód od Berlina; było to
ostatnie przedsięwzięcie Maksa
Bahra; Łaźnią Miejską funkcjo-
nowała do 2002 r., obecnie hala
tenisowa GKS Gorzovia.
ww    7.01.
1947 – Miejskie Gimnazjum i
Liceum, dziś I LO, otrzymało
imię Tadeusza Kościuszki i
pierwszy sztandar.
1979 – nastąpił przełom w zimie
stulecia, która w sylwestra spa-
raliżowała pół Polski, w tym Go-
rzów; ustąpiły silne mrozy, na-
stąpiła odwilż; dopiero 10.01.
wznowiły pracę szkoły, zamkni-
ęte z powodu silnych mrozów.
ww  9.01.
1770 – Kornelius Zimmermann,
kolejny dzierżawca huty żelaza
w Rybakowie, uzyskał zgodę na
odstąpienie od odbudowy zakła-
du i osadzenie w tym miejscu
nowych kolonistów; tak po-
wstała wieś Rybakowo.
1950 – Miejska Szkoła Muzycz-
na im. F. Nowowiejskiego zos-
tała upaństwowiona i przekszta-
łcona w Państwową Szkołę Mu-
zyczną I stopnia.
ww  10.01.
1914 - pierwsza lokomotywa
przejechała nowo zbudowanym
wiaduktem.
ww  13.01.
1963 - na lodowisku przy budyn-
ku dzisiejszej AWF rozegrano
pierwszy mecz hokejowy między
drużyną Miejskiego Ośrodka
Sportowego a zespołem Stu-
dium Nauczycielskiego. 
ww  15.01.
1954 – kościół katedralny w Go-
rzowie i mury obronne zostały
wpisane do rejestru zabytków.
2000 – zakończył się trwający
od końca grudnia strajk załogi
PKS w Gorzowie, sprowokowa-
ny nielegalnymi działaniami
wojewody Majchrowskiego wo-
kół nominacji nowego za-
rządcy.
ww  16.01.
2009 – Sąd Rejonowy w Gorzo-
wie ogłosił upadłość spółki
„Stilon” SA z możliwością za-
warcia układu z wierzycielami.
ww  17.01.
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Schody obok pawilonu
handlowo-us³ugowego przy
ulicy Traugutta, ze wzglêdu
na ich fatalny stan technicz-
ny, zosta³y wy³¹czone z u¿yt-
kowania blisko dwa  mie-
si¹ce temu. 

- Musieliœmy je czêœciowo
rozebraæ, gdy¿ ich stan za-
gra¿a³ bezpieczeñstwu.
Je¿eli ludzie dalej z nich ko-
rzystaj¹, mimo oznaczeñ o
zakazie wstêpu, robi¹ to
wy³¹cznie na w³asne ryzyko
- mówi Mariusz Gryczan,
prezes Gorzowskiej
Spó³dzielni Mieszkaniowej,
do której nale¿y pawilon i
przyleg³e do niego schody.
Te zaœ pamiêtaj¹ jeszcze la-
ta 70., kiedy powstawa³y
wie¿owce i pawilon przy
Traugutta. 

Jak informuje prezes GSM,
na remont, a w rzeczywisto-
œci likwidacjê istniej¹cych
schodów oraz budowê ich
od nowa, spó³dzielnia nie

ma obecnie œrodków. Jak
wylicza szef spó³dzielni,
trzeba by³oby na to wydaæ
oko³o 240 tysiêcy z³otych.
Szansa na to, ¿e zostan¹
one jednak wybudowane po-
jawia siê wraz z budow¹
marketu niemieckiej sieci Al-
di. 

- Czekamy na tê budowê, bo
z ustaleñ, które mamy z sieci¹
wynika, ¿e schody te wyre-
montuje - mówi M. Gryczan. 

Teren pod budowê zosta³
ju¿ wstêpnie przez inwestora
przygotowany ponad rok te-
mu. Budowa jednak zosta³a
wstrzymana. W tym czasie

sieæ postawi³a market przy
ulicy Pi³sudskiego. Tam
dzia³a on od paŸdziernika
2022 roku. Obok Ronda
Santockiego nie dzia³o siê
d³ugo nic. Niedawno
czêœciowo rozebrano
œcie¿kê, która s³u¿y³a miesz-
kañcom wie¿owców, by do-
staæ siê do ronda, przystan-
ków czy pobliskiego Lidla.
Problem z ni¹ jest jednak ta-
ki, ¿e ma ona kilku w³aœcicie-
li, tj. Miasto, spó³dzielniê i
prywatnego w³aœciciela.
Uporz¹dkowanie kwestii
w³asnoœci te¿ mia³o wp³yw
na wstrzymanie siê inwesto-
ra z budow¹. 

Jak informuje Wies³aw
Ciepiela, rzecznik prasowy
magistratu, w³aœciciel dzia³ki
otrzyma³ w³aœnie od Miasta
pozwolenie na realizacjê in-
westycji. Mimo kilku prób
skontaktowania siê z rzecz-
nikiem prasowym sieci Aldi,
nie otrzymaliœmy ¿adnej in-

formacji, kiedy inwestor ru-
szy z budow¹. Nieoficjalnie
(nie od Aldiego) dowiedzieli-
œmy siê, ¿e o ile nie prze-
szkodzi pogoda, budowa ru-
szy w ci¹gu najbli¿szych ty-
godni. 

Powstanie w tym miejscu
marketu uporz¹dkuje zanie-
dbany od lat teren, natomiast
czy rozwi¹¿e to problem nie-
czynnych schodów obok pa-
wilonu przy Traugutta, oka¿e
siê wraz z budow¹ sklepu.
Jednoczeœnie pojawia siê
tak¿e pytanie, czy istniej¹cy
obok planowanej budowy
marketu pawilon z lat 70.,
oklejony reklamami, a przez
to z estetyk¹ maj¹cy niewiele
wspólnego, doczeka siê 
choæby podstawowego re-
montu elewacji. Na to pytanie
prezes GSM odpowiada po-
dobnie, jak w odniesieniu do
schodów - na razie spó³dziel-
nia nie ma to pieniêdzy. 

MAJA SZANTER

Chodzimy na własną odpowiedzialność
Wy³¹czone z u¿ytkowania schody przy Rondzie Santockim maj¹ szansê na remont. Prawdopodobnie dojdzie do niego

wraz z budow¹ marketu niemieckiej sieci. 

Likwidacja, a potem budowa nowych schodów to koszt
rzędu 240 tysięcy złotych

Fo
t. 

M
aj

a 
Sz

an
te

r

Redakcja
ul. Garbary 9, 66-400 Gorzów Wlkp., tel. 724 440 444 
redakcja@echogorzowa.pl

Najwiêksz¹ niespodziank¹
by³o og³oszenie marki, po-
niewa¿ po wybudowaniu naj-
wiêkszy w Lubuskiem park
handlowy bêdzie nosi³ na-
zwê SILWANA.

Silwana zacznie dzia³aæ ju¿
w trzecim kwartale bieżące-
go roku, pracowaæ tam
bêdzie kilkaset osób, a park
zostanie przeznaczony do
obs³ugi 160 tysiêcy okolicz-
nych mieszkañców. Znajdzie
siê w nim prawie 40 sklepów
znanych marek, w tym DM,
czyli najwiêkszej sieci droge-
rii w Europie i pierwsze w
Gorzowie sklepy Decathlon i
Jula.

Przypomnijmy, ¿e Gorzow-
skie Zak³ady Przemys³u Jed-

wabniczego Silwana to po II
wojnie œwiatowej by³o jedno z

najwa¿niejszych przedsiê-
biorstw w mieœcie. Zak³ad
powsta³ w 1949 roku na ba-
zie fabryki juty i worków
Maxa Bahra. W latach 60. i
70. zak³ad rozwija³ siê i za-
trudnia³ ponad 3400 osób.
Dla wielu gorzowian te
zak³ady wci¹¿ s¹ bliskie
sercu - bo, albo sami tu
pracowali, albo mieli w tych
firmach praktyki, albo pra-
cowa³ tam ktoœ z ich rodzi-
ny. Historia Silwany zakoñ-
czy³a siê w 2014 roku.

Teraz park handlowy pod
nazw¹ Silwana bêdzie naj-
wiêkszym tego typu kom-
pleksem handlowym w Go-

rzowie i regionie. Kompleks
powstaje na dzia³ce o po-
wierzchni 8 hektarów, zlo-
kalizowanej wokó³ ulic Wal-
czaka - Silwanowskiej -
Jedwabniczej, przy jednej z
g³ównych dróg wjazdowych
do centrum miasta, co ma
zapewniæ ³atwy dojazd za-
równo mieszkañcom Go-
rzowa jak i okolicznych
miast. Ponadto inwestorzy
zadeklarowali remont i
przebudowê ulicy Walcza-
ka. Inwestorami parku
handlowego Silwana s¹:
Equilis oraz Acteeum Gro-
up.

UM W GORZOWIE

Do Gorzowa powraca znana marka
Przy ul. Silwanowskiej z udzia³em prezydenta Gorzowa Jacka Wójcickiego mia³o miejsce wmurowanie kamienia

wêgielnego pod budowê parku handlowego.

Nowa gorzowska Silwana ma zostać otwarta jesienią
bieżącego roku
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1984 – powstała żeńska drużyna
piłkarska; w hali „Stilonu” od-
był się pierwszy trening piłkarek
TKKF „Stilon”, połączony z na-
borem do drużyny, zgłosiło się
ok. 100 kandydatek, trener Jan
Suwary wybrał kilkanaście.
1998 – Jerzy Ostrouch został
szóstym i ostatnim wojewodą
gorzowskim.
ww  18.01.
1981 – przy Klubie „U szefa”
powstała sekcja turystyczna,
dziś KTP „Nasza Chata”.
ww  19.01.
1949 - Leon Kruszona, pionier i
pierwszy wiceprezydenta miasta
został zmuszony do ustąpienia
ze stanowiska.
ww  20.01.
1997 – zarejestrowana została
spółka Gorzowski Rynek Hurto-
wy SA.
ww  21.01.
1985 - u zbiegu ul. Pomorskiej i
Podmiejskiej doszło do karam-
bolu pięciu wozów tramwajo-
wych, w którym obrażenia od-
niosło dziewięć osób.
ww  22.01.
2001 – przy katedrze odsłonięto
i poświęcono pomnik bp. Wil-
helma Pluty, dłuta Czesława
Dźwigaja.
ww  23.01.
1944 - zlikwidowano przedostat-
nią linię tramwajową, wprowa-
dzając komunikację trolejbu-
sową również na trasie ul.
Dworcowa - plac Słoneczny.
ww  24.01.
2004 - w kolekturze Totalizatora
przy ul. Szarych Szeregów w
Gorzowie padła główna wygrana
w Dużym Lotku - 3 013 545 zł.
ww  26.01.
1951 - ks. inf. Edmund Nowicki,
pierwszy administrator apostol-
ski w Gorzowie, został usunięty
z urzędu przez władze komuni-
styczne.
ww  27.01.
1937 - uruchomiono po raz
pierwszy komunikację auto-
busową w mieście; były dwie
linie mające początek na Sta-
rym Rynku, pierwsza wiodła
do koszar piechoty przy ul.
Myśliborskiej, druga do szpi-
tala psychiatrycznego.
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- Za nami jest ju¿ premiera
kolejnej pani ksi¹¿ki, tym
razem jest to ,,Eratosfera’’.
O czym jest powieœæ?

- ,,Eratosfera’’ jest powieœ-
ci¹ niejednoznaczn¹. Gdy-
bym jednak mia³a pokusiæ
siê o podanie nadrzêdnego
w¹tku, to jest to historia lu-
dzi, którzy poszukuj¹ swo-
jej to¿samoœci, zmagaj¹c
siê przy tym z trudnoœcia-
mi, wymagaj¹cymi od nich
niezwyk³ej si³y i determina-
cji. Powieœæ porusza rów-
nie¿ trudne, polsko-nie-
miecko-¿ydowskie relacje,
opowiada o macierzy-
ñstwie, o sile kobiet, a
tak¿e o wyborach, których
bohaterowie musz¹ doko-
naæ, i to nie zawsze zgod-
nych z ich przekonaniami.

- Co pani¹ zainspiro-
wa³o do jej napisania?

- Chcia³am ustami boha-
terów przekazaæ pewne
prawdy czy refleksje do-

tycz¹ce nas samych.
Chcia³am równie¿ sk³oniæ
Czytelnika do tego, by na
chwilê przystan¹³ i zasta-
nowi³ siê nad wartoœciami,

którym ho³duje w swoim
¿yciu. Ale jeszcze coœ in-
nego mn¹ kierowa³o… W
swojej poprzedniej powie-
œci ,,Podszepty’’ stwo-
rzy³am postaæ artysty ma-
larza, który zmaga³ siê z
nie³atwym procesem two-
rzenia, który w tym zapa-
miêtaniu nie zauwa¿y³ fak-
tu, ¿e jest na granicy
ob³êdu. W ,,Eratosferze’’
mowa jest o poezji, jej
tak¿e chcia³am poœwiêciæ
uwagê - zw³aszcza tej two-
rzonej w czasach, gdy
w³aœnie o piêkno najtrud-
niej.

- Kto i dlaczego powi-
nien siêgn¹æ po tê po-
wieœæ?

- Myœlê, ¿e wszyscy, któ-
rzy lubi¹ tajemnice i za-

gadki. Czytelnikiem ideal-
nym bêdzie ten, kto dobrze
siê czuje w gatunku, jakim
jest realizm magiczny, kto
zastanawia siê nad proce-
sem tworzenia, a tak¿e ten,
który lubi powieœci nie-
oczywiste, nieprzewidywal-
ne i takie, które wywo³uj¹
emocje. Dodatkow¹ at-
rakcj¹ dla mieszkañców
Gorzowa bêdzie zaistnie-
nie naszego miasta na kar-
tach powieœci. Jednak nie
bêdzie to dzisiejszy Go-
rzów. To kola¿ obrazów
utworzonych na przestrzeni
wielu lat, przywo³anie
miejsc, których ju¿ nie ma,
ale które na pewno s¹
obecne w pamiêci miesz-
kañców.

DOROTA WALDMANN

Gorzów na kartach najnowszej powieści
Trzy pytania do Danuty Szulczyñskiej-Mi³osz, autorki nowej powieœci pt. ,,Eratosfera’’

- Jak rozpoczê³a siê pani
przygoda z morsowaniem? 

- Temat morsowania zainte-
resowa³ mnie wówczas, gdy
sta³ siê popularny w mediach
i du¿o mówiono o jego pozy-
tywnym wp³ywie na nasz or-
ganizm. Moj¹ uwagê w
szczególnoœci zwróci³ fakt, ¿e
morsowanie wp³ywa na od-
pornoœæ. Z racji tego, ¿e
czêsto miewa³am infekcje,
postanowi³am spróbowaæ
morsowania, mimo i¿ bardzo
nie lubiê zimna. Wówczas
mieszkaliœmy jeszcze w
Skwierzynie, stworzyliœmy
grupê „Morsy Skwierzyna” i
tak to trwa do dziœ, ju¿ od
siedmiu lat.

- Co pani daje morsowa-
nie?

- Przede wszystkim wzmoc-
ni³a siê odpornoœæ mojego or-
ganizmu. Jeœli ju¿ zdarzy siê,
¿e z³apie mnie jakaœ infekcja,
to mija ona bardzo szybko i

obywa siê bez antybiotyku,
gdzie wczeœniej to by³o w
ogóle nierealne. Ponadto od-

puœci³y bóle krêgos³upa i 
miêœni. Dodatkowo po wyj-
œciu z zimnej wody cz³owiek

ma du¿o energii i czuje en-
dorfiny. To nie jest wyssane z
palca, tak jest naprawdê.

Je¿eli ktoœ morsuje, to wie o
czym mówiê, ale jeœli ktoœ
jeszcze nie spróbowa³, to
szczerze zachêcam. 

- Jakby pani mia³a za-
chêciæ ludzi do morsowa-
nia, to co by im powie-
dzia³a? 

- Nie ma siê nad czym za-
stanawiaæ, trzeba spróbowaæ.
Gwarantujê, ¿e jak ktoœ raz
spróbuje, to bêdzie chcia³
wiêcej. Wa¿ne jest, aby byæ
œwiadomym swojego zdro-
wia, ¿eby nie zrobiæ sobie
krzywdy. Przed pierwszym
wejœciem nale¿y skonsulto-
waæ siê z lekarzem, je¿eli
ktoœ miewa jakieœ k³opoty
ze zdrowiem. Morsowanie
ma byæ przede wszystkim
bezpieczne i ma daæ nam
pozytywne rzeczy, a nie
spowodowaæ negatywne
reakcje naszego organiz-
mu. 

DOROTA WALDMANN

Jak ktoś raz spróbuje, to będzie chciał więcej
Trzy pytania do Ma³gorzaty Bogusz, gorzowskiego morsa

Pani Małgorzata Bogusz najchętniej morsuje z mężem Pawłem
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Po książkę powinni sięgnąć ci, którzy lubią tajemnice i zagadki
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1986 - z udziałem prymasa
Józefa Glempa odbył się po-
grzeb bp. Wilhelma Pluty; je-
go ciało złożone zostało w
grobowcu wymurowanym w
przedsionku katedry.
ww  28.01.
2002 - w nocy nad Ziemią Lu-
buską przeszła nawałnica, wi-
chura sięgała 24 m/sek., w
Gorzowie ok. 3.00 szybkość
wiatru wynosiła 23 m/sek.;
zginęły dwie osoby, kilkana-
ście zostało rannych; w Borku
drzewo zwaliło się na stajnię,
w Gorzowie połamało wiele
drzew.
ww  29.01.
1971 - doszło do zamachu
bombowego na budynek Sądu
Powiatowego przy ul. Mieszka
I 42, eksplozja zdemolowała
pięć pomieszczeń na wysokim
parterze.
ww  30.01.
1945 - oddziały sowieckie za-
jęły Gorzów; godz. 2-3.00 -
zarządzono ewakuację miasta;
od godzin rannych - przy tem-
peraturze ok. minus 10 st.
trwał exodus mieszkańców i
władz transportem kołowym i
kolejowym; godz. 15.20 – so-
wieckie wozy pancerne prze-
jechały przez Marwice; ko-
mendant obrony Landsberga,
nie wykonawszy rozkazów,
wycofał się do Kostrzyna;
godz. 16-18 - wycofujące się
oddziały niemieckie wysadziły
oba mosty na Warcie, przer-
wana została ostatnia linia
tramwajowa Grobla - Dwo-
rzec, Zamoście zostało pozba-
wione energii i gazu; godz.
21-22 – ostatnie pododdziały
niemieckie wycofały się z
Górczyna przez ul. Matejki do
koszar przy ul. Myśliborskiej;
ok. 23.00 – pierwsze oddziały
sowieckie dotarły do śródmie-
ścia; godz. 0.30 - ostatnie od-
działy niemieckie pod do-
wództwem Waltera Neumanna
opuściły koszary przy ul. My-
śliborskiej, udając się przez
Małyszyn do Nowin; wg nie-
których świadków pierwsze
czołgi zwiadowcze wkroczyły
do miasta 30 stycznia od stro-
ny obecnej ul. Konstytucji 3
Maja, stąd jej powojenna na-
zwa Armii Czerwonej; miasto
zajęte zostało przez podod-
działy 32 korpusu piechoty 5
Armii Uderzeniowej, jej do-
wódcą był gen. płk. Nikołaj
Erastowicz Bierzarin (1904-
45), później pierwszy komen-
dant wojenny Berlina.
1995 - w Gorzowie po raz
pierwszy obchodzono Dzień
Pamięci i Pojednania.
ww  31.01.
1948 - Państwowe Zakłady
Inżynierii nr 3 przejęły obiekty
byłej fabryki maszyn i odlewni
żeliwa H. Pauckscha między
ul. Jerzego i Grobla oraz byłej
fabryki Gustava. Schrödera
przy ul. Przemysłowej 13-16,
gdzie znajdowała się główna
siedziba późniejszych Zakła-
dów Mechanicznych. 
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Tak po prawdzie to ju¿ chy-
ba nie ma ¿adnych normal-
nych, nudnych lat. Ka¿dy
nadchodz¹cy, wyczekiwany
jest jako ten zwyk³y i nudny.
Od lat nic z tego. Czas tak
gna, wydarzenia tak szybko
siê zmieniaj¹, ¿e ci¹gle coœ
siê dzieje. Zatem spójrzmy,
co siê wydarzy³o w tym mi-
nionym ju¿ 2023 roku.

W skali ogólnokrajowej -
najwa¿niejszym wydarze-
niem bezsprzecznie by³ 15
paŸdziernika i kolejna bez-
krwawa zmiana rz¹dów. Po
oœmiu latach rz¹dów mono-
partii do steru pañstwa za-
siad³a koalicja - z gruntu in-
na, podnosz¹ca inne warto-
œci, mówi¹ca innym
jêzykiem. Zmiana jest moc-
no widoczna, dlatego o niej
wspominam.

Co w skali miasta? W skali
miasta tak naprawdê wi-
doczny jest trend zazielenia-
nia. Pieczo³owicie za³o¿one
kamieniem wszelakim i in-
nym ciê¿kim badziewiem
centrum i okolice mia³o siê
spodobaæ maksymalnie go-
rzowianom i innym, którzy
miasto odwiedzaj¹. W prak-
tyce wysz³o to, co mówili

wszyscy, którzy choæ trochê
poza grajdó³ wygl¹daj¹ - nie
tak siê robi rewitalizacjê. Eu-
ropa i nie tylko ju¿ dawno
odesz³a od kamieni i innego
ciê¿kiego badziewia. Trzeba
by³o mocno zmasowanej kry-
tyki, ¿eby urzêdnicy na ob-
casach zrozumieli, ¿e siê za-
galopowali i poszli za daleko.
Zaczê³o siê rozpaczliwe od-
kamienianie, sadzenie ziele-
ni wszêdzie oraz zaczê³o siê
chwalenie urzêdników - jacy
to oni dobrzy s¹ i sumienni,
jak s³uchaj¹ siê mieszkañ-
ców i przyznaj¹ im racjê.

Drzewa pojawiaj¹ siê
wszêdzie, nawet tam, gdzie
ich nigdy wczeœniej nie by³o i
by³oby niedorzecznoœci¹
marudziæ na to. Co nie zna-
czy, ¿e nie nale¿y brwi w nie-
mym zadziwieniu nie podno-
siæ z takiego odwracania ko-
ta ogonem.

Up³ywaj¹cy rok to te¿ krót-
ka wojenka o zabytkow¹
kostkê brukow¹ z prze³omu
XIX i XX wieku, któr¹ miasto
beztrosko œci¹gnê³o z
We³nianego Rynku, jednej z
nielicznych ulic w œcis³ym
centrum z charakterem. Bo

przecie¿ zamiast zabytkowej
kostki i ³adnego oœwietlenia
musi byæ kamulec i ledy.
Nie pomog³y protesty, a
wa¿na pani urzêdnik bez
¿adnego ,,ale” powie-
dzia³a, ¿e teraz bêdzie ³ad-
niej, bo nie bêdzie
krawê¿ników, bêd¹ p³yty
kamienne, bêdzie milusio i
piêknie, a kostka zostanie
wykorzystana do czego in-
nego. Znów zadam pytanie
- bywaj¹ ci urzêdnicy na
obcasach gdzieœ za gra-
nic¹? Wcale daleko nie
trzeba jechaæ. Naprawdê
nie widz¹, jak siê dba o
historyczne centra miast?
Zw³aszcza o proweniencji
œredniowiecznej. Je¿d¿ê
do Niemiec, za darmo po-
prowadzê wycieczkê po kil-
ku miastach tu¿ za granic¹
i poka¿ê, dlaczego tam s¹
kocie ³by i jak one przy-
ci¹gaj¹ turystów. Na-
prawdê przyci¹gaj¹.

Miniony rok to te¿ rok inwe-
stycji - choæby Kosynierów
Gdyñskich z kolejn¹ wycink¹
zdrowych drzew, bo trzeba
przystanek zrobiæ. To tak¿e
rok oddania Areny Gorzów,
pod któr¹ wyciêto ponad ty-

si¹c zdrowych drzew, dopro-
wadzaj¹c do rujnacji park
S³owiañski. Nie ujmujê, ¿e
Arena nie by³a potrzebna.
Ale kawa³ek dalej s¹ pustaci
popoligonowe…

A skoro Arena, to od razu -
kolejny rok walki z przymiot-
nikiem Wielkopolski. Tu front
otwarty, zobaczymy, co wyj-
dzie. No i to rok, w którym
ukaza³a siê „Odrzania” Zbig-
niewa Rokity, ksi¹¿ka za
miejskie stypendium twór-
cze, w której mowa o Gorzo-
wie te¿ jest.

Pewno siê jeszcze coœ wy-
darzy³o,  co przeoczy³am. Bo
przecie¿ to 12 miesiêcy.

Idzie kolejny. Co ja bym
chcia³a i czego ¿yczê mias-
tu? Spokoju, rozwa¿nych
urzêdników rzeczywiœcie
dbaj¹cych o tkankê miasta, a
nie plot¹cych bzdury jak Pie-
karski na mêkach w obronie
kompletnie nietrafnych de-
cyzji. Rozwoju, ale nie na
si³ê, zakazu stawiania blo-
ków mieszkalnych w obrêbie
œcis³ego œródmieœcia, w tym
na terenie po dworcu PKS. 

Samego dobrego. Nie lep-
szego. Dobrego.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Przybywa zieleni, ale i innych rzeczy też
Przybyło drzew, małych skwerków, powstała w końcu Arena Gorzów. Nawet książka trochę o Gorzowie powstała za miejskie
pieniądze. Co za dziwny to rok był.

Trzeba było mocno zmasowanej krytyki, żeby urzędnicy zro-
zumieli, że zieleń w mieście też jest ważna
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Sezon, który kojarzy siê
g³ównie z bitwami seniorów
o œwi¹tecznego karpia, przy-
niós³ mieszkañcom Arenê.
Wielu gorzowian wyczeki-
wa³o na ni¹ nie mniej ni¿ na
przybywaj¹cego na bia³ym
koniu nowego premiera,
dzier¿¹cego w rêku wielk¹
miot³ê do sprz¹tania po balu
ostatnich oœmiu lat. Przez
miniony weekend medialnym
„ochom i achom” nie by³o 
koñca. Czy by³y to peany
zas³u¿one?

Mo¿na dyskutowaæ, czy
owych 116 milionów nie
mo¿na by³o zainwestowaæ
lepiej, na inwestycje bardziej
prorozwojowe. Czasy jednak
takie, ¿e po wysyceniu prze-
strzeni miejskiej „katedrami
XXI wieku” (centrami handlo-
wymi), przyszed³ czas na
Areny. Powstaj¹ jak grzyby
po deszczu praktycznie w
ka¿dym wiêkszym mieœcie.
W bliskiej sercom kibiców
¿u¿la Zielonej Górze hala wi-
dowiskowa powsta³a jakiœ

czas temu. Gorzów nie móg³
pozostaæ gorszy. W ponu-

rym, pêdz¹cym po wyboisty-
ch œcie¿kach œwiecie miesz-
kañcy szczególnie potrze-
buj¹ rozrywki. Nie ka¿dego
dnia transmitowane s¹ po-
siedzenia Sejmu, który od
kilku tygodni zyska³ popular-
noœæ nie mniejsz¹ ni¿ serial
„Dynastia” kilkadziesi¹t lat

temu. Popcorn najlepiej
smakuje przy dobrej rozryw-

ce, a t¹ bezkonkurencyjny
marsza³ek Ho³ownia serwuje
wyborn¹, wnosz¹c w œwietle
jupiterów kaganek kultury w
œwiat dotychczas opanowa-
ny przez barbarzyñców. By-
wa, ¿e owym barbarzyñcom
palma odbija do tego stop-
nia, i¿ w ruch id¹ gaœnice.

Taki mamy klimat. Po ostat-
nich wystêpach jednego z
sejmowych (pato)happene-
rów niejeden przyzwoity fa-
cet na znak protestu zmie-
ni³ elektryczn¹ maszynkê
do golenia na Philipsa.
Wracaj¹c jednak na lokalne
podwórko, potencja³ jest.
Rodzi siê pytanie, jak go
optymalnie wykorzystaæ.

Kalendarz imprez powoli
wype³nia siê. To zapewne
tzw. efekt œwie¿oœci. Piotr
Rubik, musical „Metro”.
Bêdzie siê dzia³o. Widow-
nia na ponad 5 tysiêcy
osób, dodatkowe 2 tysi¹ce
na p³ycie g³ównej to pojem-
noœæ nieosi¹galna w do-
tychczasowej „œwi¹tyni
sztuki”, czyli Filharmonii
Gorzowskiej. To tak¿e
dobre miejsce na wiêksze
rozgrywki sportowe. Fani
choæby siatkarskiego „Stilo-
nu” powinni byæ zadowole-
ni. Pod warunkiem, ¿e cen-
nik Areny nie odstraszy po-
tencjalnych chêtnych,

podobnie jak cennik pobli-
skiej „S³owianki”.

Osobiœcie obiekt oceniam
pozytywnie. To taka multi-
funkcjonalna remiza klasy
premium, jak na 100-ty-
siêcznego powiatowo-woje-
wódzkiego œredniaka przy-
sta³o. W sam raz na zawody,
koncert, a nawet potañ-
cówkê przy skocznej wielko-
polskiej kapeli ludowej.
Przepychu nie ma. Ciêcia
kosztów widaæ na ka¿dym
kroku, co zrozumia³e,
zwa¿ywszy na perturbacje
zwi¹zane finansowymi
aspektami realizacji obiektu.
Budowa trwa³a prawie 34
miesi¹ce. Uda³o siê jednak
projekt sprowadziæ do
szczêœliwego fina³u. Na po-
cieszenie, przynajmniej z
zewn¹trz Arena Gorzów po-
zytywnie kontrastuje z na-
gryzion¹ zêbem czasu
„S³owiank¹”.

Œwi¹tynia rozrywki otwarta.
Teraz czekamy na igrzyska.

ROBERT TRÊBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Świątynia rozrywki otwarta, teraz czekamy na igrzyska
W tym roku Mikołaj dotarł do Gorzowa 9 grudnia, kilka dni później. Za to z przytupem. Na bogato.

W Zielonej Górze hala widowiskowa powstała jakiś czas
temu. Gorzów nie mógł pozostać gorszy
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● czytaj na www.echogorzowa.pl – codziennie nowe informacje, opinie, komentarze ●
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- Do zapewnienia pra-
wid³owego ciœnienia wody i
dostosowania jej iloœci do
bie¿¹cych potrzeb,  funkcjo-
nowania ca³ego systemu
produkcji i dystrybucji wody,
oczywiœcie oprócz urz¹dzeñ,
zawsze jednak niezbêdny
jest cz³owiek. Ka¿de
urz¹dzenie musi byæ zapro-
gramowane i nadzorowane
przez specjalistów - mówi
Tomasz Surdacki, dyrektor
do spraw technicznych w
PWiK.

Urządzenia reagują  

- Kiedy w sieci spada ciœ-
nienie, urz¹dzenia same
reaguj¹ i wyrównuj¹ tê
zmianê, jak równie¿ dosto-
sowuj¹ iloœæ podawanej wo-
dy do potrzeb - mówi dalej
Tomasz Surdacki. I t³uma-
czy, ¿e kiedyœ by³o inaczej,
proœciej - hydrofory, pompy,
za pomoc¹ czujników utrzy-
mywa³y ciœnienie w ustalo-
nym przedziale. Teraz PWiK
u¿ywa znacznie bardziej za-
awansowanych technologii,
za pomoc¹ których stara siê
inteligentnie zarz¹dzaæ sys-
temem dystrybucji wody,
optymalizuj¹c ciœnienia w
sieciach. 

Ciœnienia s¹ regulowane
w ca³ej sieci dystrybucji. Za-
rz¹dzaj¹c ciœnieniami sto-
sujemy: podzia³ sieci na
strefy, w których ciœnienie
jest kontrolowane i utrzymy-
wane zale¿nie od potrzeb
oraz reguluj¹c ciœnienie w
ca³ej strefie, zapewniaj¹c
jednoczeœnie wymagan¹
wartoœæ ciœnienia odbiorcy

koñcowemu. Nale¿y tutaj
nadmieniæ, ¿e wartoœci ci-
œnienia s¹ zmienne w cza-

sie i dostosowane do
bie¿¹cych rozbiorów wody.
Wprowadzane systemy za-
rz¹dzania dystrybucj¹ wody

zapewniaj¹ redukcjê strat
wody, redukcj¹ zu¿ycia
energii i kosztów utrzyma-

nia sieci, zwiêkszaj¹ kom-
fort poprzez zapewnienie
stabilnego ciœnienia u u¿yt-
kownika. 

- Zale¿y nam na tym, aby
maksymalnie uszczelniæ
system. Oznacza to, ¿e
chcemy, aby iloœæ wyprodu-
kowanej wody by³a taka sa-
ma jak iloœæ, która trafia do
klienta, a idealnie by by³o,
gdyby odpowiada³a iloœci
odebranych œcieków. Dobry
system nadzoru powinien
nam natychmiast pokazaæ,
¿e dzieje siê coœ z³ego, jak
dla przyk³adu kradzie¿ wody
czy przecieki - mówi dyrek-
tor techniczny. T³umaczy, ¿e
najlepszy by³by system, któ-
ry w czasie rzeczywistym i
na bie¿¹co pokazywa³by, co
siê z wod¹ dzieje.

Szukanie systemu

Przedsiêbiorstwo na co
dzieñ korzysta z urz¹dzeñ,
które s¹ dostêpne na rynku.
Jednak ca³y czas poszukuje
najbardziej optymalnego
systemu kontrolowania
zu¿ycia wody. 

- My mamy system mobil-
ny, czyli odczytujemy wodo-
mierze okresowo korzys-
taj¹c z nak³adek zamonto-
wanych na wodomierzach.
Wykorzystujemy sygna³ ra-
diowy - mówi dyrektor tech-
niczny.

Obecnie wprowadzane s¹
systemy odczytu wodomie-
rzy stacjonarne, gdzie zbie-
rane s¹ zdalnie odczyty
praktycznie w sposób
ci¹g³y.  Mamy wtedy dostêp
do danych rzeczywistych
np. w zakresie iloœci wody
wt³oczonej, jak i sprzedanej
odbiorcom. W systemach
tych do przesy³u danych wy-
korzystuje siê sygna³y radio-
we z wykorzystaniem lokal-
nych stacji nadawczych lub
telefoniê komórkow¹. 

- Wybór zale¿y od tego,
jak du¿e jest miasto, jak bar-
dzo zwarte. My obs³ugujemy
du¿y obszar ze stosunkowo
ma³¹ iloœci¹ klientów. Dlate-
go szukamy optymalnego
dla nas systemu - mówi To-
masz Surdacki. 

Woda dostarczana jest
przez sieæ wodoci¹gow¹ o
stosunkowo du¿ej rozpiêto-
œci. Obecnie jest to blisko
865 km ruroci¹gów ró¿nych
œrednic. PWiK bowiem za-
opatruje w wodê nie tylko
Gorzów, ale tak¿e niewielkie
miejscowoœci le¿¹ce na te-
renie gmin powiatu gorzow-
skiego. Aby woda do
wszystkich klientów mog³a
byæ dostarczana bez wiêk-

szych zak³óceñ, konieczne
jest prowadzenie ca³odobo-
wego systemu monitoringu
sieci wodoci¹gowej oraz je-
go strefowanie. W praktyce
oznacza to, ¿e ca³y obszar
dzia³alnoœci zosta³ podzielo-
ny na mniejsze rejony, z któ-
rych gromadzone s¹ istotne
informacje o parametrach
pracy sieci wodoci¹gowej,
takich jak wielkoœæ
przyp³ywów, ciœnienie oraz
dane z innych kluczowych
obiektów. Obecnie wyzna-
czonych jest 20 stref, z któ-
rych informacje gromadzone
s¹ w systemach informa-
tycznych GiS i SCADA. In-
formacje te sp³ywaj¹ ca³odo-
bowo do dwóch dyspozytor-
ni, które pe³ni¹ rolê centrali
sterowania ca³¹ infrastruk-
tur¹. 

Dziêki systemom alar-
muj¹cym o przekroczeniach
zadanych krytycznych war-
toœci, dyspozytorzy podej-
muj¹ bezzw³ocznie decyzje
o przesterowaniach lub te¿
kieruj¹ brygadê pogotowia
wodoci¹gowego do wykona-
nia dzia³añ w terenie. Szcze-
gólny nacisk jest k³adziony
na czas wykonania tych
czynnoœci, gdy¿ od tego
czêsto zale¿y niezawodnoœæ
œwiadczonych us³ug, jak i
wielkoœæ poniesionych przez
przedsiêbiorstwo strat. Z
tych te¿ powodów infrastruk-
tura nieustannie jest dopo-
sa¿ana w nowe urz¹dzenia
monitoruj¹ce jej pracê, ele-
menty sterowania zdalnego
oraz przekazu danych. 

Wszystkie te informacje
gromadzone s¹ w systemie
informacji przestrzennej
GiS. System ten, oprócz
elementów monitoringu,
gromadzi i przedstawia na
mapie potrzebne informacje
dla ró¿nych wydzia³ów.
Pe³ni rolê platformy inte-
gruj¹cej wiedzê terenow¹,
sk³adaj¹c¹ siê nie tylko z
danych podstawowych o
sieciach, ale jest elementem
wspieraj¹cym proces
zarz¹dzania, w tym tak¿e pla-
nowania inwestycji. Groma-
dzone s¹ w nim miêdzy innymi
dane o czêstotliwoœci i miejs-
cach przeprowadzonych na-
praw, dokumentacji technicz-
nej (tak¿e fotograficznej) infra-
struktury, kierunków zasilania
klientów w wodê, prezentowa-
ne s¹ aktualne pozycje brygad
terenowych i wiele innych.
System ten wci¹¿ jest rozbu-
dowywany, w przysz³oœci, o
czym mowa jest wczeœniej, zo-
stanie uzupe³niony o informa-
cje z wodomierzy
wyposa¿onych np. w modu³
GSM przekazuj¹cy aktualne
dane o dostarczanej wodzie
bezpoœrednio od odbiorcy.

RENATA OCHWAT

Inteligentne urządzenia dozują wodę
Kiedy odkrêcamy kurek z wod¹, rzadko myœlimy, jak to siê dzieje, ¿e zwykle ciœnienie jest takie samo. To zas³uga nowoczesnych systemów, które s¹
w gorzowskim Przedsiêbiorstwie Wodoci¹gów i Kanalizacji.

Wszelkie ważne informacje spływają całodobowo do dwóch dyspozytorni, które pełnią rolę centrali sterowania
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Aby woda do wszystkich klientów
mogła być dostarczana bez większych
zakłóceń, konieczne jest prowadzenie
całodobowego systemu monitoringu

sieci wodociągowej oraz jego
strefowanie
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Kostrzyñsko-S³ubicka Spe-
cjalna Strefa Ekonomiczna
2023 rok zamknê³a z impo-
nuj¹cym wynikiem. Spó³ka
wyda³a 42 decyzje o wspar-
ciu dla nowych inwestycji
na swoim obszarze administ-
racyjnym. Inwestorzy zade-
klarowali dokonanie inwestycji
na ³¹czn¹ sumê  a¿ 2,119 mi-
liarda złotych (od 2018 ro-
ku, kiedy powstała Polska
Strefa Inwestycji ta kwota
osiągnęła już poziom 13,4
miliarda złotych). Na potrze-
by tych inwestycji, czyli budo-
wy nowych zak³adów lub in-
westycje w rozbudowê ju¿ ist-
niej¹cych, przedsiê-biorcy
utworz¹ 641 nowe miejsca
pracy, do tego 2680 ju¿ ist-
niej¹cych. To imponuj¹cy
wynik bior¹c pod uwagê zawi-
rowania geopolityczne i eko-
nomiczne. Nowi inwestorzy
Kostrzyñsko-S³ubickiej Spe-
cjalnej Strefy Ekonomicznej
reprezentuj¹ w tym roku w
wiêkszoœci kapita³ polski (22
inwestycje), ale równie¿ 
chiñski, niemiecki, duñski,
w³oski, brytyjski, finlandzki
oraz hinduski. A¿ 19 inwe-
stycji zostanie dokonanych
w województwie lubuskim.

Kostrzyñsko-S³ubicka Spe-
cjalna Strefa Ekonomiczna
obejmuje zasiêgiem swojego
oddzia³ywania województwa
lubuskie, zachodniopomor-
skie i wielkopolskie. Jest tym
samym jedn¹ z wiêkszych i
najszybciej rozwijaj¹cych siê
stref w kraju. K-S SSE swoimi
dzia³aniami stymulujê krajow¹

gospodarkê, tak aby wci¹¿
powstawa³y nowe miejsca
pracy dziêki kolejnym inwe-
stycjom. Zwolnienia podatko-
we udzielane przez K-S SSE
s¹ obecnie najwiêksz¹ do-
stêpn¹ ulg¹ finansow¹ w
Polsce. 

Wsparcie rz¹du RP i lokal-
nych samorz¹dów sprawia,

¿e zapewnia siê nowym in-
westorom przyjazne i bez-
pieczne warunki do inwesto-
wania. Dziêki powsta³ej w
2018 roku Polskiej Strefie In-
westycji zwolnienie z podatku
dochodowego mo¿na ju¿
uzyskaæ na terenie ca³ego
kraju, niezale¿nie od wielko-
œci przedsiêbiorstwa. Nowe

inwestycje z sektora prze-
mys³u i nowoczesnych us³ug
mog¹ byæ realizowane zarów-
no na terenach prywatnych
jak i publicznych, zgodnie z
g³ówn¹ zasad¹ PSI - ca³a Pol-
ska Stref¹ Ekonomiczn¹.

- K-S SSE stara siê dotrzeæ
swoimi dzia³aniami do
wszystkich przedsiêbiorców,
równie¿ tych mikro i ma³ych,
którzy maj¹ jeszcze w œwia-
domoœci, ¿e specjalne strefy
ekonomiczne by³y osi¹galne
tylko dla du¿ych przedsi-
êbiorstw, które lokowa³y swo-
je inwestycje na specjalnie
wyznaczonych terenach w
okolicach miast. To dawno i
nieprawda - mówi Maciej Bo-
rowski, szef dzia³u marketin-
gu K-S SSE. - Aktualnie zwol-
nienie z tytu³u nowej inwesty-
cji mo¿na otrzymaæ na terenie
ca³ego kraju i jest osi¹galne
dla wszystkich, równie¿ mikro
i ma³ych firm. W wielu lokali-
zacjach minimalna wartoœæ
inwestycji umo¿liwiaj¹ca sko-
rzystanie z przywilejów strefo-
wych to tylko 100 tysiêcy
z³otych dla mikro przedsi-
êbiorców. Zapraszamy do
kontaktu, chêtnie pomo¿emy.
Mo¿e siê okazaæ, ¿e to o wie-

le ³atwiejsze ni¿ Pañstwo
s¹dziliœcie - przekonuje Ma-
ciej Borowski.

Strefa zachêca do zapozna-
nia siê z zasadami funkcjono-
wania Polskiej Strefy Inwesty-
cji. Na g³ównej stronie interne-
towej www.kssse.pl mo¿na
skorzystaæ z interaktywnej
mapki i samodzielnie spraw-
dziæ w ³atwy sposób do-
stêpnoœæ ulgi podatkowej w
danym regionie. Zaintereso-
wanych szczegó³ami pomocy
publicznej dla nowych inwe-
stycji, zapraszamy serdecz-
nie do kontaktu mailowego
lub telefonicznego ze stref¹:
+48 95 721 98 00;
info@kssse.pl.  Polecamy
równie¿ obserwowanie me-
diów spo³ecznoœciowych K-S
SSE takich jak Facebook czy
Linkedin, gdzie strefa regular-
nie informuje o dostêpnych i
darmowych szkoleniach czy
webinarach, traktuj¹cych za-
zwyczaj o zmianach przepi-
sów, nowych regulacjach i ich
interpretacjach. To ogromna
dawka bardzo przydatnej
wiedzy, która mo¿e u³atwiæ
funkcjonowanie przedsiêbior-
com.

PR

Kostrzyńsko-Słubicka Specjalna Strefa Ekonomiczna obejmuje zasięgiem swojego
oddziaływania województwa lubuskie, zachodniopomorskie i wielkopolskie
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Miliardy złotych i kolejne nowe miejsca pracy
Miniony 2023 rok by³ dla Kostrzyñsko-S³ubickiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej bardzo udany. Dziesi¹tki nowych inwestycji skorzysta³o w tym
czasie z ulgi podatkowej oferowanej przez Strefê, a dziêki temu utworzy³o lub uczyni to w najbli¿szym czasie tysi¹ce nowych miejsc pracy.
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Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- Panie dyrektorze, jaki
dla Zak³adu Gospodarki
Mieszkaniowej by³ miniony
2023 rok?

- Przyst¹piliœmy do niego
przygotowani, z gotowym
planem i pomys³ami. Dyna-
miczny i wype³niony nadzie-
jami, które pozwoli³yby jesz-
cze bardziej zintensyfikowaæ
dzia³ania remontowe miej-
skiego zasobu. Mam tu na
myœli podjête starania o po-
zyskanie zewnêtrznych œrod-
ków - dofinansowañ na od-
nowienie substancji, któr¹
administrujemy. Dla naszych
mieszkañców mijaj¹cy okres
by³ pe³en zwrotów, st¹d mu-
sieliœmy byæ elastyczni z de-
cyzjami oraz akceptowaæ ter-
miny rozstrzygniêæ progra-
mów wraz z ich koñcowymi
postanowieniami. Sk³adaj¹c
wnioski, nie mieliœmy pew-
noœci, czy fundusze zostan¹
nam przyznane. W konsek-
wencji czêœæ zamierzeñ zos-
ta³o przesuniêtych w czasie,
niektórych nie uda³o siê
przeprowadziæ w minionym
roku.

- Dlaczego?
- Wszelkiego rodzaju pro-

gramy maj¹ swoje okreœlone
ramy, terminy na ich
z³o¿enie, a nastêpnie weryfi-
kacjê. Przystêpuj¹c do nich
mamy tego pe³n¹ œwiado-
moœæ, a to wi¹¿e siê z tym,
¿e zaplanowane realizacje
remontowe nale¿a³o wstrzy-
maæ do momentu rozstrzyg-
niêæ. Perspektywa otrzyma-
nia dodatkowych œrodków
jest nie do przecenienia, bo-
wiem w przypadku ich otrzy-
mania zwiêkszamy reali-
zacjê kompleksowych re-
montów gminnych
budynków. Tak by³o miêdzy
innymi z Rz¹dowym Progra-
mem Polski £ad na odbu-
dowê zabytków, gdzie po-
ziom dofinansowania wyno-
si³ 98 procent. Wraz z
Miastem miêdzy innymi
zg³osiliœmy kilkanaœcie ka-
mienic, z wiar¹ pozyskania
niezbêdnych funduszy. Nie-
stety, pomimo dwóch nabo-
rów, wnioski w zakresie bu-
dynków mieszkalnych nie
otrzyma³y dofinansowania.
W wyniku tego nale¿a³o zwe-
ryfikowaæ za³o¿enia remon-
towe do w³asnych œrodków, a
postêpowania przetargowe
zaczêliœmy og³aszaæ w dru-
giej po³owie roku. Miêdzy in-
nymi dlatego wykonamy tyl-
ko czêœæ zaplanowanych za-
mierzeñ remontowych. 

- Co z tego wynika?
- Przesuniêcie w czasie

procesu remontowo-inwesty-
cyjnego. Okres, o którym
wspomnia³em powy¿ej, dla

tego rodzaju postêpowañ nie
zawsze jest korzystny dla za-
mawiaj¹cego. Wiêkszoœæ
podmiotów gospodarczych
posiada ju¿ zobowi¹zania
wynikaj¹ce z zawartych
umów, ponadto sk³adane
oferty bywaj¹ dro¿sze w sto-
sunku do zabezpieczonych
œrodków przez zlecaj¹cego
roboty. Ale s¹ równie¿ dobre
informacje - zamknêliœmy
postêpowania na ca³oœciowe
remonty trzech budynków:
Drzyma³y 28, Drzyma³y 32 i
Wyszyñskiego 29. Prace ju¿
trwaj¹, a ich termin zakoñ-
czenia przewidujemy na
wiosnê tego roku. Konklu-
duj¹c, jesteœmy tutaj zwi¹za-
ni terminowo œciœle z

og³aszanymi projektami i na-
borami o przyznanie dofi-
nansowania. Bez tych fundu-
szy proces remontowy zo-
stanie roz³o¿ony na bardzo
d³ugi okres. Takie s¹ realia,
gdy¿ w³asne œrodki, g³ównie
z czynszów, nie pozwalaj¹
na realizacjê remontów na
wiêksz¹ skalê.

- Sk³adacie broñ?
- Ale¿ sk¹d. Absolutnie siê

nie poddajemy. Mamy
wsparcie Miasta, staramy siê
pozyskiwaæ œrodki z ró¿nych
Ÿróde³. Ju¿ w tej chwili Mias-
to w naszym imieniu z³o¿y³o
wniosek na trzy budynki w
ramach premii MZG - Miesz-
kaniowego Zasobu Gminne-
go. Program realizuje  Bank
Gospodarstwa Krajowego.
Poziom dofinansowania 
siêga 60 procent szacowa-
nych kosztów. Liczymy na
pozytywne rozstrzygniecie,

dla nas to bardzo du¿e
wsparcie finansowe. Nie
chcemy obci¹¿aæ bud¿etu
miasta, ale tak¿e mieszkañ-
ców, bo ju¿ wiemy ¿e przy
stale rosn¹cych kosztach
obs³ugi zasobu, bud¿et na
2024 roku bêdzie trudny. Na-
tomiast szykujemy kolejne
dokumentacje techniczne,
które pozwol¹ nam na
z³o¿enie nastêpnych wnio-
sków. 

- Panie dyrektorze, 2022
rok by³ niezwykle trudny,
bo wybuch³a wojna,
wszystko siê skompliko-
wa³o. Zatem ten miniony
2023 rok móg³ siê jawiæ ja-
ko lepszy. Jak pan porów-
na te dwa lata?

- Trudno porównaæ. Zarów-
no agresja Rosji na Ukrainê,
jak i sytuacja gospodarcza w
kraju i na œwiecie nie pozos-
ta³y bez wp³ywu na sytuacjê
zak³adu. Niepokój i niepew-
noœæ prze³o¿y³y siê na brak
dostêpnoœci materia³ów,
opóŸnienia w dostawach, ter-
minowoœæ  zamierzeñ re-
montowych czy zawirowania
z brakiem r¹k do pracy w
bran¿y budowlanej. Miniony
rok to by³a walka z inflacj¹ i
stale rosn¹cymi kosztami nie
tylko ¿ycia, ale równie¿
dzia³alnoœci i us³ug, które s¹
œwiadczone na rzecz admini-
strowanego zasobu. Pomi-
mo tego robimy swoje. Jes-
tem umiarkowanie zadowo-
lony, staramy siê byæ
konsekwentni w realizacji
naszych postanowieñ i
z³o¿onych obietnic 
mieszkañcom. Poprzez roz-

mowy poszerzamy œwiado-
moœæ i czujemy ze strony
mieszkañców zrozumienie.
Mówiê o szeroko rozumianej
polityce mieszkaniowej. Ona
z wolna przynosi efekty. 

- Co znaczy w waszej ter-
minologii pojêcie ,,komplek-
sowy remont’’?

- Staramy siê zacz¹æ od
tych najwa¿niejszych kwes-
tii, elementów konstrukcyj-
nych, czyli remontów pokryæ
dachowych, zszycia spêka-
nych œcian, naprawy balko-
nów, koñcz¹c odtworzeniem
elewacji frontowej i docieple-
niem pozosta³ych œcian ze-
wnêtrznych. Bywa to czasa-
mi trudne, wymaga czasu,
gdy¿ wystêpuje potrzeba
uzyskania zgody konserwa-
tora zabytków. Do tego do-
chodzi izolacja œcian funda-
mentowych oraz uporz¹dko-
wanie systemu
odprowadzania wód, które
przez wszystkie lata u¿ytko-
wania zosta³y po prostu
zniszczone lub zlikwidowane
w wyniku powstawania no-
wej infrastruktury. Je¿eli po-
zwalaj¹ na to œrodki,  prace
rozszerzamy o wymianê in-
stalacji elektrycznej, stolarki
okiennej i drzwiowej w
czêœciach wspólnych oraz
remont klatek schodowych. 

- Co niekoniecznie musi
byæ proste.

- Dok³adnie. Ka¿dy z
mieszkañców ma inne po-
trzeby, problemy czy oczeki-
wania. Wynikaæ one mog¹ z
bie¿¹cej sytuacji rodzinnej
czy usytuowania lokalu.
Osoby mieszkaj¹ce na
ni¿szych piêtrach bardziej
chc¹ wymiany drzwi wejœcio-
wych lub remontu klatki, a te,
które mieszkaj¹ wy¿ej i do-
skwiera im przeciekaj¹cy
dach, wol¹ remont po³aci da-
chowej w³aœnie. Dlatego te¿

czynimy zabiegi, aby obiekty
mieszkalne remontowaæ
ca³oœciowo. I co wa¿ne, jak
ju¿ taki remont przeprowa-
dzimy, to mo¿emy wyst¹piæ
do dostawcy ciep³a o ob-
ni¿enie kosztów sta³ych
zwi¹zanych z dostaw¹ ener-
gii cieplnej. Tak wiêc remon-
ty prowadz¹ nie tylko do po-
prawy estetyki budynku, ale i
do obni¿enia kosztów utrzy-
mania mieszkañ. Warto rów-
nie¿ podkreœliæ, ¿e przez
ostatnie dwa lata zlikwidowa-
liœmy kolejkê podañ do-
tycz¹cych podstawowych
rzeczy w miejskich lokalach
mieszkalnych.

- Czyli?
- Na wymianê stolarki

okiennej, drzwiowej, wy-
mianê pod³óg czy instalacji
elektrycznej w mieszkaniach
nie trzeba czekaæ. Podania
realizowane s¹ na bie¿¹co,
najpóŸniej w kolejnym roku.
Mieszkañcy, którzy zwracaj¹
siê do nas, ju¿ nie czekaj¹ w
kolejkach. 

- Ocieplenia, w³aœnie.
Przecie¿ w 2022 roku bar-
dzo mocno wzros³y op³aty,
a teraz, w koñcówce 2023
sporo mieszkañców dosta-
je od pañstwa ,,prezent’’.

- Mieszkañcy identyfikuj¹
op³aty za u¿ytkowanie lokalu
z czynszem. Stawka bazowa
czynszu jest tylko jedn¹ ze
sk³adowych. W tym przypad-
ku mówimy o cenach sk³ad-
ników niezale¿nych, na które
nie mamy absolutnie ¿adne-
go wp³ywu. Przypomnê, ¿e
s¹ to koszty generowane
przez samych mieszkañców,
jak choæby zu¿ycie wody,
op³aty za wywóz nieczys-
toœci czy iloœæ wykorzysta-
nego ciep³a. Wszystko
idzie mocno w górê, ale
Ÿród³em tak drastycznego
wzrostu cen, najogólniej
ujmuj¹c, jest sytuacja gos-
podarcza na œwiecie oraz
w kraju. Czy jej wysokoœæ
jest adekwatna, ocenê po-
zostawiam ka¿demu z
osobna. Natomiast co do
,,prezentu’’, to przypomnê,
¿e kiedy w lipcu 2022 roku
wesz³y w ¿ycie pierwsze
mocno odczuwalne pod-
wy¿ki taryf za ciep³o, sto-
sownie do wzrostu cen
podnosiliœmy zaliczki za
centralne ogrzewanie. Ze-
braliœmy za to wielk¹ burê.
Ale dziœ, jak rozliczamy
pierwsze budynki „kawko-
we”, to mamy oko³o 80-90
procent nadp³at.
Niew¹tpliwie jest to
zas³uga samych mieszkañ-
ców, którzy racjonalnie ko-
rzystali z ciep³a.  

- Dziêkujê za rozmowê.

Podania realizowane są na bieżąco, najpóźniej w kolejnym roku – zapewnia dyrektor ZGM
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Remonty prowadzą 
do obniżenia kosztów 
Z Paw³em Nowackim, dyrektorem Zak³adu Gospodarki Mieszkaniowej, rozmawia Renata Ochwat

Każdy z mieszkańców ma inne
potrzeby, problemy czy oczekiwania



Na ten obiekt czekali nie
tylko sportowcy gorzowskich
klubów, ale tak¿e mieszkañ-
cy, którzy w koñcu bêd¹
mogli braæ udzia³ w wielu
ciekawych wydarzeniach,
nie tylko sportowych, ale i
kulturalnych.

Bilety niczym ciepłe
bułeczki

Zanim jednak nast¹pi³o ofi-
cjalne otwarcie hali, szeœæ
dni wczeœniej przeciêto
wstêgê podczas techniczne-
go odbioru obiektu.
Chêtnych do przeciêcia
wstêgi by³o blisko 70 osób.
Na szczêœcie no¿yczek nie
zabrak³o, bo przygotowano
ich blisko setkê.

Powróæmy jednak do ofi-
cjalnego otwarcia. Wejœciów-
ki na uroczyste otwarcie Are-
ny Gorzów, a by³o ich piêæ
tysiêcy, rozesz³y siê w eks-
presowym tempie. Kilka mi-
nut po uruchomieniu dystry-
bucji na pró¿no by³o szukaæ
biletów. Komu siê uda³o,
móg³ mówiæ o wielkim
szczêœciu.

W dniu otwarcia, 9 grudnia,
kilkanaœcie minut po godzi-
nie 17.00 prezydent Gorzo-
wa Jacek Wójcicki oficjalnie
powita³ zgromadzonych w
hali mieszkañców. 

- Otwieramy dzisiaj
wyj¹tkowy obiekt, halê wido-

wiskowo-sportow¹, o której
gorzowianie marzyli od daw-
na. Dzisiaj to marzenie, ten
prezent œwi¹teczny w³aœnie
siê spe³nia. ¯yczê wam,
¿eby ta hala by³a waszym
drugim domem, ¿ebyœcie
przychodzili tu na ró¿nego
rodzaju koncerty, spektakle,
a przede wszystkim wyda-
rzenia sportowe - powiedzia³
podczas otwarcia Jacek
Wójcicki.

Na pocz¹tku widzowie
obejrzeli wystêp Cyrku Jure-
mix i Ocelot Foundation. Ar-
tyœci zaprezentowali swoje
talenty przy akompaniamen-
cie gorzowskiego Zespo³u
Zalewski Band. Nie zabrak³o
Superbohaterów i konkur-
sów dla mieszkañców. Na-
stêpnie przyszed³ czas na
gwiazdy wieczoru. Pro-
wadz¹cy zaprosili gorzowian
do wspólnej zabawy na par-
kiet, po czym na scenie poja-
wi³a siê wokalistka m³odego
pokolenia, gorzowianka,
Martyna Cyrko znana prze-
de wszystkim z piosenki
„Prywatny bal”.

Petarda na początek

Po rozgrzaniu publicznoœci
przez wokalistkê przyszed³
czas na kolejn¹ „petardê” w
postaci C-Boola. Przez po-
nad 1,5 godziny popularny
DJ bawi³ gorzowian na nowej

scenie w Arenie Gorzów.
Wszystkiemu towarzyszy³y
specjalne efekty œwietlne.

Mieszkañcy, którzy mieli to
szczêœcie i uczestniczyli w
oficjalnym otwarciu obiektu,
nie kryli podziwu.

- Hala jest przepiêkna. Zro-
bi³a na mnie ogromne
wra¿enie. Jest taka w sam
raz na nasze gorzowskie wa-
runki, czyli nie za du¿a i nie
za ma³a - powiedzia³a nam
pani Agnieszka.

- Bardzo mi siê podoba.
Jest przestronna, ma wygod-
ne siedzenia, akustyka te¿
robi wra¿enie. Cieszê siê
bardzo, ¿e Gorzów ma w 
koñcu taki obiekt, bo nie da
siê ukryæ, ¿e w tej sferze od-
stêpowaliœmy trochê od in-
nych miast, ale w koñcu to
siê zmieni³o i dziœ mamy
swoj¹ halê - wtórowa³ pan
Grzegorz.

W dniu oficjalnego otwarcia
na gorzowian czeka³y te¿
niespodzianki przed sam¹
hal¹.  W zimowym miastecz-
ku odby³o siê tradycyjne go-
towanie barszczu po gorzow-
sku. By³o mnóstwo atrakcji
oraz konkursów dla najm³od-
szych. O oprawê muzyczn¹
zadba³o Radio Eska.

Pierwsze koszykarki

Natomiast pierwsz¹ ofi-
cjaln¹ imprez¹ sportow¹ by³

mecz koszykarek Polska-
StrefaInwestycji Enea Go-
rzów z KGHM BC Polkowice
w ramach rozgrywek Orlen
Basket Liga Kobiet. Na spot-
kaniu pojawi³o siê cztery ty-
si¹ce widzów i jest to rekord
w historii kobiecej koszyków-
ki w Gorzowie. Obejrzeli oni
fantastyczne widowisko, w
którym to przez niemal ca³y
pojedynek minimalnie pro-
wadzi³y polkowiczanki, ale w
ostatnich trzech minutach

szalê zwyciêstwa na swoj¹
korzyœæ przechyli³y gorzo-
wianki, które wygra³y 93:89.

Bardzo pozytywnie now¹
halê oceni³ trener polkowi-
czanek i jednoczeœnie tre-
ner polskiej reprezentacji
Karol Kowalewski, który
¿yczy³ gorzowiankom, ¿eby
przynajmniej na po³owie
spotkañ by³a taka frekwen-
cja jak na meczu z jego ze-
spo³em. Nie kry³ te¿, ¿eby
chcia³by zawitaæ z polsk¹

reprezentacj¹ na mecz do
Gorzowa.

- Uwa¿am, ¿e Arena Go-
rzów jest bardzo fajna, œwiet-
nie nadaje siê do gry w ko-
szykówkê i do ogl¹dania dla
kibiców. Cieszmy siê, ¿e ta-
kie obiekty powstaj¹, bo
mog¹ one pomóc w rozwoju
¿eñskiej koszykówki w na-
szym kraju. Warunkiem jest
tylko to, ¿ebyœmy grali w ta-
kich halach, starajmy siê je
te¿ systematycznie 

Tak Arena Gorzów prezentuje się z zewnątrz
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Dużo się działo w trakcie otwarcia hali
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Bawiono się świetnie na scenie… 
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… i na parkiecie
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Do przecięcia wstęgi tym razem było wyjątkowo dużo 
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Na otwarciu nie mogło zabraknąć gorzowskiego Kangura
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Nowa perełka Gorzowa prezentuje        się okazale
W drug¹ sobotê grudnia przy ulicy S³owiañskiej oficjalnie otwarto d³ugo wyczekiwan¹ halê widowiskowo-sportow¹ z prawdziwego zdarzenia. Na uroczystoœæ przysz³o kilka tysiêcy gorzowian, którzy mieli szczêœcie w losowaniu biletów.
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W Bibliotece Pedagogicz-
nej Wojewódzkiego Oœrod-
ka Metodycznego odby³o
siê spotkanie z Markiem
Michalakiem, z udzia³em
dzieci z trzech gorzowskich
szkó³ podstawowych: „piêt-
nastki”, „jedenastki” i „je-
dynki”. M³od¹ publicznoœæ
powita³ Rados³aw Wrób-
lewski, dyrektor WOM-u,
który zachêci³ dzieci „aby
wykorzysta³y czas i zada-
wa³y bohaterowi spotkania
jak najwiêcej pytañ”. Kry-
styna Sibiñska, pos³anka,
równie¿ namawia³a dzieci
do ,,rozmowy z tak wyj¹tko-
wym goœciem”.  

Uczniowie nie zawiedli,
przez dwie godziny wci¹¿
trzymali rêce w górze i zada-
wali pytania. Najpierw o
ksi¹¿ki: „Opowieœci o tym, co
w ¿yciu wa¿ne”, „Opowieœci
o tym, co daje moc” i „Opo-
wieœci o prawach dziecka”. 

- Gdy piêæ lat temu prze-
sta³em byæ rzecznikiem i po-
uk³ada³em sobie ¿ycie poza
urzêdem,  poczu³em, ¿e
mam ochotê na coœ nowego,
¿e mo¿e coœ napiszê  - opo-
wiada³ Marek Michalak. -
Gdy siê ju¿ odby³a premiera
mojej pierwszej ksi¹¿ki, a
by³o to 15 lutego 2022 roku,
moja córka Julka podesz³a
do mnie: „Wiesz Tata,  chcê
ci pogratulowaæ, bo spe³ni³eœ
swoje marzenie, bo przecie¿
ty zawsze chcia³eœ pisaæ
ksi¹¿ki dla dzieci”. Popat-
rzy³em na ni¹ ze zdziwie-
niem i pomyœla³em... „ona
ma racjê”, to by³o moje pod-
œwiadome marzenie.  Oczy-
wiœcie,  ta ksi¹¿ka mia³a byæ
pierwsz¹ i ostatni¹. Ale po-
tem zg³osi³y siê do mnie dwa

wydawnictwa. I  zacz¹³em pi-
saæ dwie ksi¹¿ki równolegle.
Pisa³em nawet na urlopie, o
czwartej rano, gdy wszyscy
domownicy jeszcze spali...

Jak przyzna³ pisarz, w
ka¿dej opowieœci  „kryje siê
ziarno prawdy”. - To historie
z ¿ycia naszej rodziny.
G³ównymi  bohaterami s¹
moje dzieci: Julka, Mi³osz i
nasz pies Piorun. A ponie-
wa¿ zauwa¿y³em, ¿e m³od-
sze dzieci te¿ chêtnie siê 
siêgaj¹ po te ksi¹¿ki,  do ko-
lejnych czêœci wprowadzi³em
kuzynki Julki i Mi³osza: Ha-
niê,  Amelkê oraz ich psa.

Marek Michalak odpowia-
da³ te¿ na pytania dotycz¹ce
Orderu Uœmiechu.  Przypo-
mnia³, ¿e jest to jedyne od-
znaczenie nadawane do-
ros³ym wy³¹cznie na wnio-
sek dzieci.  Projekt Orderu,
przyznawanego od 1968 ro-
ku, stworzy³a dziewiêciolet-
nia dziewczynka  Ewa Chro-
bak, która od talerzyka odry-
sowa³a s³oñce, a potem
rêcznie domalowa³a nierów-
ne promienie.  Jej praca wy-
gra³a konkurs plastyczny,

któremu przewodniczy³ zna-
ny rysownik Szymon Koby-
liñski. 

Wszystkie dzieci, które by³y
na spotkaniu, mog³y obej-
rzeæ prawdziwy Order, a
tak¿e dotkn¹æ ozdobnego
³añcucha, wykorzystywane-
go podczas ceremonii
wrêczenia odznaczenia. O
kawalerach Orderu Uœmie-
chu poczytaæ mo¿na w
ksi¹¿ce M. Michalaka „Wiel-
cy przyjaciele dzieci” . 

Spotkanie z Markiem Mi-
chalakiem trwa³o ponad
dwie godziny, a dziêki nie-
koñcz¹cym siê pytaniom,
mo¿na by³o siê dowiedzieæ,
¿e ukochan¹ ksi¹¿k¹ pisarza
jest „Ma³y Ksi¹¿ê”, ulubion¹
por¹ roku lato, a potraw¹
pierogi. 

Na koniec pisarz odebra³ z
r¹k Magdaleny P³atonow,
kierowniczki Biblioteki Peda-
gogicznej bukiet s³oneczni-
ków (to jego ulubione kwia-
ty), a potem przez d³ugie mi-
nuty podpisywa³ ksi¹¿ki
przyniesione przez m³odych
czytelników. 

HANNA CIEPIELA 

zapewnia³ kibicami, a wtedy
pojawi siê szansa na powrót
kobiecej koszykówki w Pol-
sce na bardziej komercyjne
drogi - zakoñczy³.

Hala za grube miliony

Arena Gorzów posiada
5067 krzese³ek, z których
3255 znajduje siê na trybu-
nie sta³ej, a 1812 na trybunie
teleskopowej.  

Do tej liczby zalicza siê te¿
181 foteli z siedmiu ló¿ VIP.
Jest tak¿e 121 miejsc w hali
treningowej, gdzie znajduje
siê drugie boisko, maj¹ce w
trakcie koncertów s³u¿yæ ja-

ko scena. Na co nale¿y jesz-
cze zwróciæ szczególn¹
uwagê, to znakomite warun-
ki akustyczne w hali. Jest to
mo¿liwe dziêki zastosowa-
niu na sufitach i œcianach
odpowiedni paneli akustycz-
nych.

Ca³kowity koszt budowy
wyniós³ 116 milionów
z³otych. Pocz¹tkowo liczono,
¿e obiekt wybudowany zo-

stanie za po³owê tej ceny,
jednak ju¿ podczas przetar-
gu, na który zg³osi³o siê 12
chêtnych, najni¿sza oferta
wynios³a ponad 89 milionów
z³otych. Gdy gospodarka

zosta³a zaskoczona wysok¹
inflacj¹, a koszty budowy
ros³y w szybkim tempie,
trzeba by³o do³o¿yæ kolej-
nych 27 milionów. Dofinan-
sowanie w sumie wynios³o
29 milionów, z czego 23 mi-
liony pochodzi³y ze œrodków
rz¹dowych, a 6 milionów z
bud¿etu województwa.

Ju¿ 6 stycznia gorzowskie
koszykarki ponownie zawi-
taj¹ do nowej hali, gdzie za-
graj¹ z Energ¹ Polski Cukier
Toruñ. Potem w dniach 10-
14 stycznia czekaj¹ nas siat-
karskie mistrzostwa Europy
Wschodniej z udzia³em 
piêciu reprezentacji do 20
lat. Z kolei 20 stycznia go-
rzowscy szczypiorniœci
zmierz¹ siê z Padw¹ Za-
moœæ. To tylko niektóre wy-
darzenia, jakie czekaj¹ nas
w najbli¿szym czasie w Are-
nie Gorzów.

DOROTA WALDMANN
ROBERT BOROWY

Podczas otwarcia Areny Gorzów najbardziej szczęśliwymi ludźmi byli prezydent Jacek
Wójcicki i wiceprezydent Gorzowa Małgorzata Domagała
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Jako pierwsze w nowej hali zagrały koszykarki
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Nowa perełka Gorzowa prezentuje        się okazale
W drug¹ sobotê grudnia przy ulicy S³owiañskiej oficjalnie otwarto d³ugo wyczekiwan¹ halê widowiskowo-sportow¹ z prawdziwego zdarzenia. Na uroczystoœæ przysz³o kilka tysiêcy gorzowian, którzy mieli szczêœcie w losowaniu biletów.
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Arena Gorzów posiada 5067
krzesełek, z których 3255 znajduje się
na trybunie stałej, a 1812 na trybunie
teleskopowej.  W siedmiu lożach VIP

znajduje się 181 foteli

Spotkanie 
z przyjacielem dzieci  
- Boli pana rêka, jak pan podpisuje autografy? - pyta³y gorzowskie dzieci
na spotkaniu z Markiem Michalakiem, by³ym Rzecznikiem Praw Dziecka,
kawalerem Orderu Uœmiechu, pedagogiem i  autorem ksi¹¿ek.  - Nie
boli, bo ju¿ wiem, jak trzymaæ rêkê, aby siê nie mêczy³a...

- Boli pana ręka, jak pan podpisuje autografy? - pytały gorzowskie dzieci na spotkaniu z
Markiem Michalakiem
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Uczniowie nie zawiedli, przez dwie godziny wciąż trzymali
ręce w górze i zadawali pytania
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Ja mia³em okazjê byæ wte-
dy w Niemczech. Minê³o kil-
ka dekad i wszystko dia-
metralnie siê zmieni³o. Te-
raz Niemcy przyje¿d¿aj¹
do nas; je¿d¿¹ naszymi au-
tostradami, kupuj¹ nasz¹
¿ywnoœæ oraz odpoczy-
waj¹ w naszych cichych i
bezpiecznych górskich czy
nadmorskich kurortach,
które s¹ bardzo dobre i
znacznie tañsze ni¿ nie-
mieckie.

U nich obecnie recesja, a u
nas, mimo dokuczliwego eu-
ropejskiego kryzysu, jeszcze
ca³kiem przyzwoity rozwój.
10-15 lat temu niemiecka
gospodarka by³a wzorem do
naœladowania. Teraz jakby
odwrotnie: niemiecka gospo-
darka gnêbiona jest „choro-
bami”, które nasi zachodni
s¹siedzi sami sobie zafundo-
wali. Przede wszystkim, w
swej pysze i
zarozumia³oœci, Niemcy
nie zauwa¿yli - a raczej
zlekcewa¿yli ten fakt - ¿e
ich model gospodarczy za-
czyna siê wyczerpywaæ i
osi¹ga bariery rozwojowej.
To kurczenie siê niemieckiej
gospodarki, tracenie przez
ni¹ czo³owej pozycji w Euro-
pie jest, mówi¹c jêzykiem
akademickim, godne nauko-
wej analizy przypadku. Pol-
ska gospodarka jest bardzo
mocno skooperowana z gos-
podark¹ niemieck¹, poprzez
sieæ powi¹zañ niemieckich
firm ze swymi filiami w Pol-
sce. Nasz eksport do Nie-
miec obecnie wynosi ok.
28% ca³ego naszego ekspor-
tu. Importujemy zza naszej
zachodniej granicy nieco
mniej. Te niemieckie b³êdy i
zaniechania musimy poznaæ,
bo one prêdzej czy póŸniej
odbij¹ siê na spowolnieniu
polskiego rozwoju. 

Ju¿ widzimy, ¿e wielu na-
szych gorzowskich przedsiê-
biorców, ju¿ zaczyna mieæ
k³opoty z tytu³u kurczenia siê
tam wielkoœci kontraktów. Ich
produkcja, np. samochodów
marki Volkswagen, napotyka
mocn¹ konkurencjê na œwie-
cie, na przyk³ad ze strony
Koreañczyków czy ostatnio
Chiñczyków. Z tytu³u utraty
konkurencyjnoœci Volkswa-
gen zamierza zmniejszyæ za-
trudnienie o 1-2 tys. osób,
Bosch planuje zwolniæ 1,5
tys. pracowników, a Conti-
nental ponad 5 tys. Gorzo-
wscy przedsiêbiorcy, którzy
kooperowali m.in. z tymi
zak³adami, te¿ bêd¹ musieli
redukowaæ koszty. Na razie,
w 2023 roku, nasi biznesme-
ni jeszcze w depresjê gospo-
darcz¹ nie wpadaj¹, ale nie
wiadomo, co przyniesie no-
wy rok. Wiele bêdzie

zale¿a³o od polityki nowego
rz¹du, który powinien uru-
chomiæ nowe perspektywy
wsparcia ma³ym i œrednim fir-
mom. Trzeba pamiêtaæ, ¿e
polskie ma³e i œrednie firmy
generuj¹ blisko co drug¹
z³otówkê PKB (zob. raport
PARP za 2022 rok) i maj¹
ponad 50% udzia³u w za-
trudnieniu. Kryzys w Euro-
pie pog³êbia kilka „zakaŸ-
nych i wirusowych” cho-
rób gospodarczych, które
rozprzestrzeniaj¹ siê
szczególnie z Niemiec na
inne kraje. G³ówna to
„gor¹czka klimatyczna” i
choroba wiatrakowa z ni¹
zwi¹zana. To walka z dwu-
tlenkiem wêgla, czyli tzw. de-
karbonizacja, która mia³a
byæ remedium na pobudze-
nie wzrostu gospodarczego
w krajach najbogatszych.
Szczególnie Niemcy wymy-
œlili sobie, ¿e wspó³czesna
energetyka mo¿e siê opieraæ
na wiatrakach i solarach, w
czym oni mog¹ mieæ mono-
polistyczn¹ przewagê w UE i
na œwiecie. Tak siê w tym
przekonaniu zapêdzili, ¿e
wpadli w ob³¹kañcz¹ energe-
tyczn¹ i cieplarnian¹ ideolo-
giê, która przerodzi³a siê w
mocno w¹tpliw¹ ekonomicz-
nie i dalek¹ od racjonalnoœci
gospodarkê. Dlaczego tak
wymyœlili? Uwa¿ali, ¿e œwiat
ten kierunek podchwyci z
myœl¹ o klimacie i czystym
powietrzu, a oni, czyli Niem-
cy et consortes, przejm¹ ten
monopol czystej energii.

Tylko ¿e œwiat poza UE
wprawdzie uzna³ potrzebê
dbania o planetê Ziemiê,
ale w tê niemieck¹ teoriê
dekarbonizacji do koñca nie
uwierzy³. USA, Chiny, Indie
czy Ameryka Po³udniowa
posz³y swoj¹ drog¹, a nie
drog¹ niemieckich i holen-
derskich wiatraków. Polska
te¿ nie chce stawiaæ wiatra-
ków tam, gdzie wiatrów w
ci¹gu roku jest zbyt ma³o.
Jak jest wiatr, to wiatraki siê
krêc¹ i pr¹d produkuj¹, a
czêsto z braku wiatru stoj¹
nieruchomo. Energia wia-
trowa op³aca siê przede
wszystkim nad morzem i w
obszarach wy¿ynno-gór-
skich, bo tam wieje naj-
czêœciej. W grudniu 2023
wia³o na potêgê, a Polska
musia³a wy³¹czyæ wiatraki w
zwi¹zku z nadwy¿k¹ pr¹du i
tê nadwy¿kê wypchn¹æ do
Niemiec.

Z wiatraków to raz nad-
wy¿ka, a innym razem
g³êboki brak pr¹du. Jak wi-
dzimy z tzw. afery wiatrako-
wej w polskim Sejmie, nie-
mieccy lobbyœci w Polsce
wciskaj¹ nam swoje wiatra-
ki wszêdzie, gdzie je tylko

mo¿na zlokalizowaæ, bo sa-
mi widz¹, ¿e produkcja
przez nie pr¹du jest niesta-
bilna i ryzykowna. Ta opêtañ-
cza niemiecka polityka
energetyczna zrezygnowa³a
z relatywnie tanich elek-
trowni wêglowych i atomo-
wych.

Opamiêtanie jednak przy-
sz³o, ale znacznie za póŸ-
no. Niemcy utopili setki mi-
liardów euro w nierentow-
nych wiatrakach, a teraz
usi³uj¹ Polsce je odsprze-
daæ, nawet za pieni¹dze z
przyznanej nam z UE 5 mld
euro dotacji. W imiê ideolo-
gii cieplarnianej Niemcy za-
st¹pi³y tanie, stabilne i natu-
ralne Ÿród³a energii Ÿród³ami
drogimi. 

Inna „choroba wiruso-
wa”, wywodz¹ca siê z
ideologii dekarbonizacji,
zaatakowa³a przemys³ sa-
mochodów spalinowych,
szczególnie tych z silni-
kiem Diesla. Ta „zielona”
ideologia kosztowa³a Nie-
mców bardzo du¿o.

Z nadwy¿ki bud¿etowej
rzêdu 1,8% PKB w 2016 ro-
ku wpadli, ju¿ w 2019 roku,
w deficyt 2,5%. Oczywiœcie
gospodarka niemiecka z ta-
kim deficytem sobie pora-
dzi³a, ale tempo wzrostu Nie-
miec znacznie spad³o. Rz¹d
Niemiec, by wydawaæ te bi-
liony euro na politykê klima-
tyczn¹, musia³ siê dopuœciæ
ukrywania przed
spo³eczeñstwem tych
ogromnych wydatków. Ani
praworz¹dne, ani te¿ gospo-
darne to nie by³o…

Do czego dalej prowadzi ta
zgubna ideologia klimatyz-
mu? Gospodarka USA pnie
siê do góry, a Europie i Nie-
mcom blisko do recesji.
G³ówne przyczyny tego
spadku produkcji i konsump-
cji to ekstremalnie wysoka
cena energii, ambitna polity-
ka klimatyczna UE, która jak
na razie efektów nie daje,
nagromadzenie zapasów po
pandemii COVID-19 oraz
utrata z tej przyczyny
znacz¹cej przewagi konku-
rencyjnej. 

Niemcy uderzyli we w³asny
przemys³ motoryzacyjny! Ich
samochody z silnikami Die-
sla by³y najlepsze na œwie-
cie. Niemieckie silniki w mer-
cedesach przeje¿d¿a³y po-
nad milion kilometrów bez
awarii. Auta z turbosprê¿ar-
kami i z silnikami wyso-
koprê¿nymi zdominowa³y eu-
ropejskie i œwiatowe salony.
By³y one bardzo oszczêdne i
spe³nia³y, nawet te absurdal-
ne, normy CO2 ustanowione
przez unijnych ideologów kli-
matyzmu. Po jakichœ kurio-
zalnych testach spalania i
nagonce wyznawców dekar-
bonizacji silniki Diesla za-
czê³y znikaæ z rynku. Niemcy
w krótkim czasie straci³y
swoj¹ przewagê konkuren-
cyjn¹.

Bran¿a motoryzacyjna by³a
g³ówn¹ si³¹ napêdow¹ nie-
mieckiej gospodarki. By³a -
ale siê skurczy³a… Niemcy
chcia³y narzuciæ Europie i
œwiatu wyeliminowanie paliw
kopalnych oraz silników spa-
linowych, bo s¹dzi³y, ¿e zdo-

minuj¹ rynek œwiatowy elek-
trykami i znowu bêd¹ po-
têg¹. Przecie¿ mia³y najlep-
szy w tym wzglêdzie prze-
mys³ samochodowy i
opanowany rynek zbytu.
Zgubi³a ich niemiecka pycha,
przeliczyli siê. Amerykañska
Tesla, chiñscy i koreañscy
producenci zdetronizowali
Niemców z podium czo³owe-
go eksportera samochodów. 

Kolejnym wirusem, który
zaatakowa³ Niemcy ju¿
doœæ dawno, jest „wirus
demografii”. Dwie wojny
œwiatowe wywo³ane przez
Niemców mia³y poprawiæ ich
demografiê, ale sta³o siê od-
wrotnie. Obydwie wojny Nie-
mcy przegrali, i stracili do-
datkowo kilka milionów po-
leg³ych. Po wojnie chcieli tê
demografiê uzupe³niæ, ale
wdali siê w now¹ ideologiê
natury obyczajowej, a szcze-
gólnie w neomarksistowski i
postmodernistyczny styl bez
zasad oraz hedonistyczny
styl ¿ycia bez dzieci i tylko
dla przyjemnoœci. Zanim siê
zorientowali w dzia³aniach
tych „zgubnych wirusów”, ich
demografia nawet nie
osi¹ga³a wspó³czynnika pro-
stej zastêpowalnoœci poko-
leñ. Zaczê³o brakowaæ r¹k
do pracy. T¹ dziurê demo-
graficzn¹ zaczêli zape³niaæ,
pocz¹wszy od lat 70., „im-
portem” ludnoœci z polskiego
Œl¹ska, z Jugos³awii, Turcji,
Bu³garii oraz z innych tzw.
demoludów.

Ten exodus za prac¹ ze
wschodu skoñczy³ siê w
ostatnich latach. W tych
krajach poprawi³ siê poziom
¿ycia na tyle, ¿e na saksy
do Niemiec zbytnio ju¿ siê
nie op³aca³o wyje¿d¿aæ. W
Polsce praca czêsto by³a
bardziej op³acana ni¿ ta na
zachodnich zmywakach. W
tej sytuacji Niemcy postano-
wili ratowaæ demografiê,
otwieraj¹c granicê dla mi-
grantów z Afryki, Bliskiego
Wschodu i Afganistanu - dla
ludzi z diametralnie innej
cywilizacji, najczêœciej z
muzu³mañskiej. S³ynne
s³owa kanclerz Angeli
Merkel „zapraszamy do
Niemiec” spowodowa³y
istny zalew migracyjny, z
którym nie mog¹ sobie
poradziæ do chwili obec-
nej, a teraz chc¹ nam to
zafundowaæ.

Niestety, ale ci nowi i ma-
sowo nap³ywaj¹cy migranci
nie potrafili siê dopasowaæ
kompatybilnie z niemieckim
Wirtschaftem. Du¿a czêœæ
tych migrantów przyby³a do
Niemiec nie do pracy, ale
¿eby pobieraæ wysokie tam
zasi³ki socjalne oraz ¿yæ na
koszt Niemiec. Dane Insty-

tutu Badañ Rynku Pracy w
Norymberdze w 2018 r.
wskazuj¹, ¿e pracowa³o tyl-
ko 35% migrantów przy-
by³ych do Niemiec po 2013
r. Badania w roku 2022 po-
kaza³y, ¿e pracuje 62% mi-
grantów spoœród tych, któ-
rzy przybyli tam 7-8 lat te-
mu. Z tego okresu nadal nie
pracuje 38% przybyszów,
których koszt utrzymania
mocno nadwyrê¿a niemiec-
ki bud¿et. Marnie to widzê
…. Zagro¿enie ubóstwem w
Europie zachodniej, jak po-
daje Eurostat, utrzymuje siê
na doœæ wysokim poziomie,
w 2022 roku wyniós³ 22 %.
WskaŸnik zagro¿enia ubóst-
wem lub wykluczeniem
spo³ecznym w Polsce spad³
z wartoœci 22,5% w roku
2015  do oko³o 18% w 2019
roku i do 15,9% w 2022. W
unii Europejskiej zagro¿enie
ubóstwem wynios³o w 2020
roku 22%. W rezultacie
ró¿nica w wartoœci wskaŸni-
ka ubóstwa miêdzy Uni¹
Europejsk¹ a Polsk¹ zwiêk-
szy³a siê na korzyœæ Polski
z oko³o 2 % do prawie 6% w
2022 roku. Niemcy w tym
czasie dorobi³y siê poziomu
ubóstwa na poziomie 21%
w roku 2022. Polska w 2022
roku zajê³a trzecie miejsce
w Europie z trzecim naj-
ni¿szym wskaŸnikiem ubó-
stwa. Odrobinê lepsi s¹
S³oweñcy i Czesi, a wszys-
cy pozostali w Europie maj¹
znacznie wiêkszy od Polski
margines ubóstwa i wyklu-
czenia spo³ecznego.

My Polacy powinniœmy siê
cieszyæ, ¿e doganiamy Eu-
ropê, ostatnio znaleŸliœmy
siê w gronie dwudziestu
najlepiej rozwiniêtych kra-
jów œwiata, co niektóre
kraje UE przegoniliœmy, a
w poziomie ubóstwa jes-
teœmy na podium najlep-
szych. W gospodarce, mi-
mo europejskiego kryzysy
i tej ob³êdnej ideologii de-
karbonizacji i  walki z
CO2, dajemy radê. Za za-
chodni¹ granicê wysy³amy
28% wartoœci polskiego
eksportu, a w 2022 roku
wartoœæ obrotów handlo-
wych z Niemcami siêgnê³a
167,7 mld euro! Z ekono-
micznego punktu widzenia
podupadanie europejskiej i
niemieckiej gospodarki nie
mo¿e nas cieszyæ. Ich upa-
dek poci¹gnie w otch³añ
kryzysu tak¿e i nas. Tylko
co mo¿emy zrobiæ skoro
Niemcy i UE sami podcinaj¹
sobie ga³¹Ÿ, na której oni i
my siedzimy? 

W tej sytuacji, broñ Bo¿e,
nie przenoœcie nam stolicy
do Brukseli… ani do Berlina.

AUGUSTYN WIERNICKI

Nie przenoście nam stolicy do Brukseli
Dawniej, kiedy by³em na studiach, uczono nas zasady, ¿e wiedzê trzeba zdobywaæ od najlepszych. Wysy³ano wiêc nas, studentów polskich, na
praktyki zagraniczne, bo tam nowoczesna technika i ekonomicznie gospodaruj¹, a ludziom przez to ¿yje siê znacznie lepiej. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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- Czym zajmuje siê dzia³
marketingu w takiej firmie
jak INNEKO?

- Budow¹ pozytywnego wi-
zerunku firmy, jak i dobrych re-
lacji zewnêtrznych, g³ównie z
partnerami biznesowymi,
mieszkañcami oraz we-
wnêtrznych, czyli w gronie
za³ogi. Pamiêtajmy, ¿e jesteœ-
my grup¹ kapita³ow¹
sk³adaj¹c¹ siê z kilku spó³ek,
dlatego staramy siê tak prowa-
dziæ nasze dzia³ania, ¿eby
za³oga by³a zintegrowana.

- Moje pytanie wynika³o z
tego, ¿e INNEKO nie zajmuje
siê produkcj¹ i nie musi szu-
kaæ klientów na zbyt swoich
towarów, a jednak prowadzi
bardzo aktywn¹ dzia³alnoœæ
marketingow¹.

- Nie do koñca, Inneko
œwiadczy us³ugi dla wielu firm
w Polsce i postrzegana jest na
rynku jako firma profesjonalna
i rzetelna. Marketingiem w
spó³ce, jeœli chodzi o nasz ob-
szar dzia³alnoœci, zajmuje siê
przekornie dzia³ sprzeda¿y na-
tomiast dzia³ania dzia³u mar-
ketingu nakierowane s¹ na bu-
dowanie pozytywnego wize-
runku Grupy Kapita³owej. Do
naszych zadañ nale¿y tak¿e
edukacja ekologiczna czy ak-
tywnoœæ w social media. 

- Corocznie Grupa Kapi-
ta³owa, bo tej nazwy powin-
niœmy siê trzymaæ, powiêk-
sza zakres swoich zadañ,
podpisuje nowe umowy na
dzia³alnoœæ w ró¿nych ob-
szarach. Czy oznacza to, ¿e
marketing ma przez to
wiêcej pracy?

- Tak, sami czujemy, ¿e z ro-
ku na rok mamy coraz wiêcej
pracy, równie¿ ze wzglêdu na
poszerzaj¹cy siê obszar
dzia³alnoœci. Wiadomo, ¿e
g³ówn¹ dzia³alnoœci¹ spó³ki
jest zagospodarowanie, prze-
twarzanie i utylizacja odpadów
komunalnych oraz prze-
mys³owych, ale przecie¿ na-
sze spó³ki-córki realizuj¹ inne
zadania. Wspomnê choæby o
spó³ce INNEKO SPZ, która
zajmuje siê administrowaniem
cmentarza komunalnego czy
spó³ce INNEKO RCS, która
zajmuje siê letnio-zimowym
utrzymaniem dróg w mieœcie,

utrzymaniem czystoœci w
okreœlonych punktach Gorzo-
wa,  a tak¿e pielêgnacj¹ kilku
parków i wyznaczonych pa-
sów zieleni. Wspomagamy
równie¿ Pole Golfowe. Jako
dzia³ marketingu wspomaga-
my te spó³ki w dzia³aniach
marketingowych i wizerunko-
wych.

- Co z pani punktu widze-
nia jest najtrudniejsze w wa-
szej pracy?

- Uœwiadamianie mieszkañ-
ców o zakresach naszej
dzia³alnoœci i odpowiedzialno-
œci. Najlepszym przyk³adem
jest tutaj zimowe utrzymanie
przejezdnoœci dróg miejskich
w trakcie opadów œniegu. Nasi
kierowcy obs³uguj¹cy p³ugo-
piaskarki s¹ czêsto krytykowa-
ni i obci¹¿ani nieprzejezdno-
œci¹ niektórych dróg, szcze-
gólnie osiedlowych, bêd¹cymi
ni¿ej skategoryzowanych na li-
œcie odœnie¿ania, czy - jak w
przypadku „osiedlówek” - nie
bêd¹cych w obszarze
dzia³ania. Staramy siê wyjaœ-
niaæ mieszkañcom, jak to
wszystko przebiega, ale
czêsto nie przyjmuj¹ oni tego
do œwiadomoœci. 

- Jeszcze jest coœ, co pa-
ni¹ irytuje?

- Mo¿e nie irytuje, bo staram
siê do wszystkiego podcho-
dziæ spokojnie, ale faktem jest,

¿e bardzo trudno jest wszyst-
kich zadowoliæ. Bez wzglêdu
na prowadzone dzia³ania.
Wolnoœæ wypowiedzi czêsto
przez media spo³ecznoœciowe
„fachowców w temacie” jest
czasami krzywdz¹ca dla ludzi,
którzy pracuj¹ w naszej Gru-
pie Kapita³owej i naprawdê
dobrze wykonuj¹ swoj¹ ro-
botê.

-  Jako spó³ka jesteœcie
bardzo aktywni pod
wzglêdem organizacji
ró¿nych akcji spo³ecznych,
jesteœcie bardzo blisko lu-
dzi. A wydawa³oby siê, ¿e ja-
ko podmiot gospodarczy
powinniœcie byæ nastawieni
tylko na zysk.

- Inaczej to powinno
wygl¹daæ w przypadku spó³ki
miejskiej i tak do tego podcho-
dzimy. Oczywiœcie, najwa¿niej-
sze jest profesjonalne wyko-
nanie swoich obowi¹zków, ale
nie przeszkadza nam to w pro-
wadzeniu innej dzia³alnoœci,
charytatywnej. Wiadomo, ¿e
gorzowianie s¹ to osoby o
ró¿nym statucie materialnym.
Jest spora grupa, której nale¿y
pomagaæ i dlatego siê w to an-
ga¿ujemy. Z ciekawych na-
szych projektów ostatnio by³a
akcja pomocy dla seniorów,
przygotowaliœmy dla wielu
paczki z podstawowymi arty-
ku³ami ¿ywnoœciowymi i tak po

ludzku mieliœmy satysfakcjê,
¿e mogliœmy im pomóc. Byæ
mo¿e dla niektórych by³a to
naprawdê podstawa do spo-
kojnego spêdzenia tych kilku
œwi¹tecznych dni. Powtórzê,
jako spó³ka miejska jesteœmy
dla mieszkañców Gorzowa.

- W trakcie minionego roku
wspó³organizowaliœcie spo-
ro ciekawych inicjatyw. Któ-
re wymieni³aby pani jako te
najwa¿niejsze?

- Od lat nasz¹ flagow¹ im-
prez¹ jest ,,Wymieñ Odpady
na Kulturalne Wypady’’. W mi-
nionym roku by³a ona wyj¹tko-
wa, poniewa¿ uda³o nam siê
œci¹gn¹æ ¿ó³t¹ œmieciarkê
,,Mieciê’’. Jest to mobilna stre-
fa edukacyjna o recyklingu.
Dla mnie zawsze bardzo
wa¿ne s¹ akcje charytatywne.
Wspomnia³am o pomocy dla
seniorów, ale corocznie reali-
zujemy akcjê Zielonego Mi-
ko³aja, w ramach której dostar-
czamy upominki dzieciom w
trudnej sytuacji ¿yciowej. Bar-
dzo ceniê sobie wspó³pracê z
dzieæmi z Zespo³u Szkó³ nr 14.
Mo¿e to niektórych zaskoczy,
ale od tych dzieci naprawdê
my, doroœli mo¿emy bardzo
du¿o m¹drych rzeczy siê nau-
czyæ.

- Je¿eli dodamy do tego
akcje zwi¹zane ze sprz¹ta-
niem Gorzowa i regionu, to

przekrój ró¿nych inicjatyw
jest bardzo szeroki.

- Szeroki, poniewa¿ wiele
osób, organizacji zg³asza siê
do nas z proœb¹ o pomoc,
wspó³pracê i je¿eli mamy tak¹
mo¿liwoœæ, to nie odmawiamy.
Niekiedy jest to pomoc mate-
rialna, ale czêsto jest to po-
moc poprzez nasze uczestnic-
two w danych wydarzeniach.
Wspomagamy te¿ sprzêtowo,
chcemy, ¿ebyœmy jako Grupa
Kapita³owa byli obecni
wszêdzie tam, gdzie jesteœmy
przydatni czy wrêcz potrzebni.  

- Jaki dla dzia³u marketin-
gu by³ 2023 rok?

- Dla nas by³ to trudny rok
wynikaj¹cy g³ównie ze sta³ych
w ostatnich latach podwy¿ek
wszystkiego. Wiadomo, ¿e
ogólna sytuacja gospodarcza
u ka¿dego z nas powoduje
uszczuplenie finansów. My
równie¿ musieliœmy podejœæ
ostro¿nie do wydatków, a nie
chcieliœmy przez to odwo³ywaæ
wczeœniej zaplanowanych ak-
cji. W zamian musieliœmy
w³o¿yæ wiêcej energii i mówiê
tutaj o wszystkich pracowni-
kach zaanga¿owanych w da-
ne projekty. Niektóre wrêcz
uda³o nam siê zrealizowaæ
bezkosztowo w³aœnie dziêki
du¿emu zaanga¿owaniu. 

- Zawsze mówi siê, ¿e
ka¿dy rok jest inny. Czy ten
te¿ czymœ pani¹ zaskoczy³?

- Mo¿e nie zaskoczy³, ale
rzeczywiœcie ka¿dy rok przy-
nosi coœ nowego. Ten miniony
by³ - jak wspomnia³am - trudny
finansowo, ale uda³o nam siê
zrealizowaæ bardzo du¿o akcji
i z tego jesteœmy naprawdê
zadowoleni. 

- W wiêkszoœci domów na-
dal stoj¹ ¿ywe choinki, które
niebawem trzeba bêdzie
usun¹æ. Czy INNEKO po-
nownie przygotowuje akcjê
,,Choinka dla alpaki’’?

- Tak, mogê zapewniæ, ¿e w
drugiej po³owie stycznia
bêdzie mo¿na dostarczaæ do
wyznaczonych punktów choin-
ki, które trafi¹ do alpak. Planu-
jemy ustawiæ nasze punkty na
dwóch osiedlach - Europej-
skim i Górczynie, ale nie wy-
kluczam, ¿e bêdzie nas
mo¿na spotkaæ te¿ na Zawar-

ciu. Szczegó³y nied³ugo poda-
my poprzez lokalne media.

- Co nas ciekawego czeka
z waszej strony w 2024 ro-
ku?

- Plany marketingowe ju¿
wstêpnie przygotowaliœmy, 
ujêtych mamy bardzo du¿o
wydarzeñ, w wiêkszoœci po-
krywaj¹ siê one z tymi, które
by³y w ostatnich latach i siê
sprawdzi³y. Wiadomo, ¿e kon-
tynuowaæ bêdziemy projekt
,,Wymieñ Odpady na Kultural-
ne Wypady’’, ale dla mnie bar-
dzo wa¿na bêdzie edukacja
szkolna i przedszkolna, gdzie
fizycznie bêdziemy prowadzili
kreatywne zajêcia z obszaru
w³aœciwej segregacji odpa-
dów. Bêd¹ kontynuowane
tak¿e zajêcia z seniorami. 

- A z nowoœci co mo¿emy
wymieniæ?

- Z nowoœciami jest tak, ¿e
one pojawiaj¹ siê nagle. Wiele
rzeczy rodzi siê na telefon.
Szykujemy siê do akcji
„Sprz¹tanie Brzegów Warty”,
ale o szczegó³ach jeszcze jest
za wczeœnie mówiæ. Jesteœmy
w kontakcie z poznañsk¹ fun-
dacj¹ Ratuj Ryby, która reali-
zuje ekologiczne projekty i
chcia³a ju¿ przeprowadziæ
akcjê w minionym roku, lecz
nie znalaz³a wspó³organizato-
ra. Chcemy te¿ rozszerzyæ
wspó³pracê z kawiarni¹ Kitku
Cafe i bardziej rozbudowaæ
projekt budek dla kotów. Ma-
my pomys³, ¿eby na wielu go-
rzowskich drzewach zawis³y
budki dla je¿yków. To nie
wszystko, bo ju¿ myœlê o tym,
¿ebyœmy przygotowali kolejny
³adny mural, a tak¿e chcemy
kupiæ pojemniki na œmieci,
które stan¹ w okolicach fila-
rów mostu, gdzie na spacer
chodzi mnóstwo gorzowian,
choæby po to, ¿eby podziwiaæ
namalowane tam ju¿ murale.
Pomys³y s¹, ale do realizacji
potrzebne s¹ pieni¹dze, wiêc
trudno okreœliæ, co uda nam
siê zrobiæ. Staramy siê po-
zyskaæ do niektórych projek-
tów finansowanie ze-
wnêtrzne, czyli z projektów.
Na mniejsze projekty fundu-
sze mamy ju¿ zarezerwowa-
ne.

- Dziêkujê za rozmowê.

Jako spółka miejska jesteśmy
dla mieszkańców Gorzowa
Z Monik¹ Piaskowsk¹, dyrektork¹ dzia³u marketingu w miejskiej spó³ce INNEKO, rozmawia Robert Borowy

- Dla mnie zawsze bardzo ważne są akcje charytatywne - mówi dyrektor Monika Piaskowska
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W paŸdzierniku z inicjatywy
rektor AJP prof. dr hab.
El¿biety Skorupskiej-Ra-
czyñskiej odby³a siê Ogól-
nopolska Interdyscyplinarna
Konferencja Naukowa
„Zwierzêta leœne w kulturach
œwiata”. Patronat nad wyda-
rzeniem objê³a burmistrz
Drezdenka Karolina Piot-
rowska, natomiast wspó³or-
ganizatorem konferencji by³o
Muzeum Puszczy Drawskiej i
Noteckiej im. Franciszka
Grasia, gdzie zosta³a prze-
prowadzona czêœæ obrad.
Wydarzenie otworzy³a rektor
gorzowskiej uczelni wspólnie
z dr Joann¹ Rutkowsk¹ i dr.
Wojciechem Kusk¹, sekre-
tarzami konferencji.

W trakcie dwóch dni swoje
prezentacje mia³o 20 nau-
kowców z ró¿nych oœrodków
akademickich. Po wyst¹pie-
niach nast¹pi³a dyskusja
nad referatami, nastêpnie
zaœ podsumowanie obrad.
Konferencja by³a kolejn¹ z
cyklu Studiów Bestiograficz-
nych. Tegoroczne wyst¹pie-
nia dotyczy³y zwierz¹t leœ-
nych, a poprzednie z tej serii
- m.in. psa, kota, konia
p³azów i gadów.  Ju¿ wiado-
mo, ¿e kolejna, która czekaæ
nas bêdzie w 2024 roku, do-
tyczyæ bêdzie szeroko rozu-
mianych zwierz¹t hodowla-
nych.

Z kolei 1 grudnia 2023 roku
w Auli im. Prof. Kirkora przy
ul. Chopina odby³a siê VII
Ogólnopolska Konferencja
Naukowa „Od stereotypów
do nienawiœci. Hejt w per-
spektywie interdyscyplinar-
nej”. To przedsiêwziêcie,
wpisane na sta³e w kalen-
darz wydarzeñ nie tylko œro-
dowiska naukowego nasze-
go miasta, ale - wnosz¹c na
podstawie corocznej licznej
reprezentacji oœrodków nau-
kowych z ca³ej Polski - tak¿e
ogólnopolskiego, cieszy³o siê

tym razem rekordow¹ frek-
wencj¹.

Blisko dwieœcie osób deba-
towa³o podczas tej edycji
konferencji na temat - nie-
zmiennie od lat - przemocy
motywowanej uprzedzenia-
mi, dyskryminacji i wyklucze-
nia spo³ecznego. Celem kon-
ferencji by³o bowiem stwo-
rzenie przestrzeni do
wymiany pogl¹dów i dobrych
praktyk w zakresie budowa-
nia inkluzywnego spo³eczeñ-
stwa i zwalczania przejawów
nietolerancji i dyskryminacji

oraz wypracowanie reko-
mendacji w tym zakresie.
Du¿e zainteresowanie za-
równo publicznoœci, jak i
osób wystêpuj¹cych z refera-
tami, ka¿d¹ kolejn¹ edycj¹
konferencji potwierdza traf-
noœæ wyboru takiego jej
przedmiotu oraz przyjêtej
metody inter- i multidyscypli-
narnej jego analizy. Oznacza
tak¿e, ¿e problem, nad któ-
rym Akademia im. Jakuba z
Parady¿a zainicjowa³a ogól-
nospo³eczn¹ dyskusjê w tej
formie w 2017 roku nie traci,
niestety, na aktualnoœci.

Wyk³ad otwieraj¹cy konfe-
rencjê wyg³osi³ rzecznik praw
obywatelskich, dr hab. prof.
UW Marcin Wi¹cek, który
mówi³ o tym, jak zwalczaæ
przemoc motywowan¹
uprzedzeniami.

- Nienawiœæ i wypowiedzi,
które okreœlamy jako mowa
nienawiœci w bardzo g³êboki
sposób naruszaj¹ godnoœæ
cz³owieka i zakaz dyskrymi-
nacji. Dlatego obowi¹zkiem
pañstwa i spo³eczeñstwa jest
takie dzia³anie, ¿eby to zjawi-
sko zwalczaæ - powiedzia³
rzecznik. 

Nastêpnie odby³o siê piêæ
paneli dyskusyjnych z
udzia³em przedstawicieli
uczelni wy¿szych z Polski i
Niemiec, instytucji kultury,
œrodowiska prawniczego,

mediów, organów w³adzy
publicznej i organizacji poza-
rz¹dowych. Nale¿y podkreœ-
liæ czynny udzia³ w konferen-
cji tak¿e studentów akademii.

Konferencja zosta³a zorga-
nizowana przez Katedrê Pra-
wa i Integracji Europejskiej
AJP w Gorzowie we
wspó³pracy z Wydzia³em Hu-
manistycznym Politechniki
Koszaliñskiej, Okrêgow¹
Rad¹ Adwokack¹ w Zielonej
Górze oraz Regionalnym
Oœrodkiem Debaty Miêdzy-
narodowej w Gorzowie.
Ca³oœæ odby³a siê w ramach
projektu ,,Between hate and
equality: The EU as a guard
of human rights and non-dis-
crimination” dofinansowywa-
nego ze œrodków Unii Euro-
pejskiej.

Natomiast 12 grudnia, rów-
nie¿ w budynkach uczelni
przy ul. Chopina, mieliœmy
XII Miêdzynarodow¹ Konfe-
rencjê Naukow¹ Skutecz-
noœæ w biznesie pod has³em
,,Wspó³praca nauki i biznesu
szans¹ rozwoju gospodarki’’.

Celem spotkania by³a wy-
miana doœwiadczeñ i po-
gl¹dów naukowców, prakty-

ków gospodarczych, przed-
stawicieli organizacji
oko³obiznesowych, a tak¿e
samorz¹dowców na temat
metod rozwijania wspó³pracy
pomiêdzy obszarem nauki i
biznesu. Pomimo ¿e by³a to
ju¿ dwunasta edycja, tema-
tów do omówienia ca³y czas
jest bardzo du¿o, na co zwró-
ci³a uwagê dziekan wydzia³u
ekonomicznego AJP dr hab.
Magdalena Byczkowska,
prof. AJP.

- Uwa¿am, ¿e ta konferen-
cja jest swego rodzaju na-
szym sukcesem, poniewa¿
uda³o nam siê spotkaæ po raz
dwunasty w podobnym
sk³adzie, mamy sta³ych

uczestników, pojawiaj¹ siê
te¿ nowi  i stale udaje nam
siê znajdowaæ ciekawe tema-
ty do rozmów, chcemy roz-
mawiaæ ze sob¹, udaje nam
siê poruszaæ tak¿e nowe
w¹tki i to jest w tym wszyst-
kim najwa¿niejsze - powie-
dzia³a dziekan Magdalena
Byczkowska w rozmowie z
Radiem Gorzów. 

W konferencji udzia³ 
wziêli przedstawiciele œro-
dowisk akademickich z Ka-
zachstanu, Uzbekistanu,
Ukrainy, Niemiec i Polski, a
samo spotkanie odby³o siê
w formule hybrydowej.
Konferencja podzielona
by³a na trzy sesje i dostar-
czy³a wielu nowych infor-
macji i inspiracji dla uczest-
ników. 

- Pokaza³a, jak wiele
aspektów ma ogromny
wp³yw na ró¿ne obszary na-
szego ¿ycia i jak wa¿ne jest
ich odpowiednie definiowa-
nie i wykorzystywanie. Wnio-
ski z konferencji s¹ niezwyk-
le cenne, a nowe kontakty
nawi¹zane podczas wyda-
rzenia mog¹ staæ siê pod-
staw¹ dla dalszej wspó³pracy

i rozwoju wspó³pracy nauki z
biznesem - oceni³a dr
Ma³gorzata Chojnacka z
wydzia³u ekonomicznego
AJP. 

Organizatorzy reprezen-
tuj¹cy Akademiê im. Jaku-
ba z Parady¿a, a tak¿e
Kostrzyñsko-S³ubick¹ Spe-
cjaln¹ Strefê Ekonomiczn¹
S.A. z pewnoœci¹ zas³u¿yli
na pochwa³ê za sprawnie
zorganizowan¹ konfe-
rencjê, która przyczyni³a
siê do poszerzenia wiedzy
i podniesienia œwiadomo-
œci na temat przysz³oœci,
która czeka spo³ecze-
ñstwo.  

AJP W GORZOWIE

Dyskutowali o zwierzętach, hejcie
czy połączeniu nauki i biznesu
W minionym, 2023 roku gorzowska Akademia im. Jakuba z Parady¿a zrealizowa³a wiele istotnych projektów, w tym zaprosi³a na kilka ogólnopolskich

oraz miêdzynarodowych konferencji naukowych. O niektórych chcielibyœmy przypomnieæ, gdy¿ z wielu powodów by³y ciekawe i wa¿ne.

r  e  k  l  a  m  a

Konferencję ,,Zwierzęta leśne w kulturach świata’’ otworzyła prof. dr hab. Elżbieta
Skorupska-Raczyńska (w środku) wraz z dr Joanną Rutkowską i dr. Wojciechem Kuską –
sekretarzami konferencji
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Wykład Marcina Wiącka, rzecznika praw obywatelskich
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Nienawiść i wypowiedzi, które
określamy jako mowa nienawiści w
bardzo głęboki sposób naruszają

godność człowieka i zakaz
dyskryminacji
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- Jak siê panu jeŸdzi po
Gorzowie?

- Jestem jednym z tysiêcy
kierowców, którzy przede
wszystkim pytaj¹ - kto tak
zaplanowa³ remonty? Brak
koordynacji tych inwestycji
powoduje, ¿e Gorzów jest
miastem nieprzyjaznym kie-
rowcom.

- Ale remontowaæ trzeba.
- Rozumiem potrzebê re-

montów, jako radny pod-
niosê rêkê za ka¿dym wydat-
kiem inwestycyjnym, liczê
jednak, ¿e bêdzie to robione
„z g³ow¹”. Zwracam te¿
uwagê na fakt, ¿e Gorzów
jest jedyn¹ stolic¹ wojewódz-
twa w Polsce bez obwodnicy
z prawdziwego zdarzenia.
Trzeba te¿ pamiêtaæ o najpil-
niejszych potrzebach miesz-
kañców, a za tak¹ uwa¿am
na przyk³ad remont ulicy Sie-
dzikówny ,,Inki”. To spora
droga na du¿ym osiedlu, któ-
ra wymaga pilnie prac.

- Co najbardziej szwan-
kuje w drogowych inwe-
stycjach?

- Brak planowania i per-
spektywicznego myœlenia.
Przed³u¿aj¹ce siê prace dro-
gowe, podpisywane aneksy
do umów - nie tak to powin-
no wygl¹daæ.

- A jak pan ocenia ostat-
nie lata pod wzglêdem in-
westycji w Gorzowie?

- Cieszy mnie fakt, ¿e Go-
rzów korzysta z pieniêdzy

zewnêtrznych. Warto siêgaæ
po te fundusze i wykorzysty-
waæ pieni¹dze na inwestycje.
Przed nami uruchomienie
pieniêdzy z KPO. Jestem
przekonany, ¿e pieni¹dze z
Unii Europejskiej pop³yn¹ do
Polski szerokim strumieniem
i mam nadziejê, ¿e w³adze
Gorzowa s¹ dobrze przygo-
towane do ich wykorzysta-
nia. To bêdzie sprawdzian
dla magistratu.

- Martwi pana stan
zad³u¿enia miasta?

- Jest ono pod kontrol¹ i
uwa¿am, ¿e polityka finanso-
wa w tym zakresie w Gorzo-
wie jest dobrze prowadzona.
Zad³u¿enie w granicach
rozs¹dku to naturalny pro-
ces, który powinien funkcjo-
nowaæ w ka¿dym
samorz¹dzie. Wiele miast
sobie z tym nie radzi, my za
to jesteœmy w niez³ej sytua-
cji. By³aby ona jeszcze lep-
sza, gdyby nie beznadziejna
polityka fiskalna rz¹du PiS w
ostatnich latach. Ci¹g³e
zmiany w prawie podatko-
wym, zmniejszenie wp³ywów
z podatku PIT powoduj¹, ¿e
kryzys nas nie omin¹³.

- Jakie wyzwania - pana
zdaniem - stoj¹ w
najbli¿szych latach przed
miastem?

- Brakuje „pomys³u na Go-
rzów” - to jest wyzwanie, któ-
remu gorzowski magistrat
musi sprostaæ. Miasto to

ogromny organizm,
dzia³aj¹cy w warunkach ryn-
kowych. Trzeba patrzeæ na to
szeroko - je¿eli chcemy mieæ
inwestorów, je¿eli chcemy,
by liczba mieszkañców siê
zwiêksza³a, trzeba dobrze
tym organizmem zarz¹dzaæ.
Czy Gorzów ma siê staæ sto-
lic¹ nowych technologii? A
mo¿e powinniœmy postawiæ
na sportowe centrum za-
chodniej Polski? Pomys³ów
jest wiele i trzeba dokonaæ
wyboru. Brakuje mi takiego
konkretu.

- Dochodz¹ nas sygna³y,
¿e nie wszystkie kluby
bêdzie staæ na wynajem

Areny Gorzów i dalej bêd¹
gra³y g³ównie w ma³ych
halach. Czy pana zdaniem
jesteœmy w stanie zape³niæ
halê kibicami czy bêd¹ tam
odbywa³y siê  g³ównie kon-
certy? 

- Uwa¿am, ¿e koszty wy-
najmu powinny byæ takie, by
ka¿dy klub móg³ na tej sali
graæ i trenowaæ. Zdajê sobie
sprawê z wysokich kosztów
utrzymania obiektów sporto-
wych i kulturalnych. Zawsze
by³y to deficytowe dzia³y, jed-
nak obowi¹zkiem samo-
rz¹du jest umo¿liwienie
mieszkañcom korzystania w
rozs¹dnych finansach.

Wa¿ne bêd¹ te¿ ceny bile-
tów. Musz¹ one zostaæ usta-
wione sensownie. Myœlê, ¿e
wówczas kibice nie zawiod¹,
a i sportowcom doda to
skrzyde³ i bêd¹ lepiej grali.

- Za nami wybory parla-
mentarne, przed nami sa-
morz¹dowe. Szykuje siê
intensywna kampania i
niespodzianki czy wynik
jest ju¿ przes¹dzony?

- Przed wyborami samo-
rz¹dowymi zawsze jest in-
tensywna kampania wybor-
cza, jednak jej specyfika jest
inna ni¿ w przypadku wybo-
rów parlamentarnych. Mam
tutaj na myœli fakt, ¿e bar-
dziej ni¿ barwy partyjne licz¹
siê nazwiska - mieszkañcy
wiedz¹, kto pracowa³ przez
ostatnie piêæ lat, kto jest sku-
tecznym liderem. W przy-
padku radnych - gorzowianie
wiedz¹, na kogo postawiæ.

- Jak ocenia pan 10-lecie
szpitala jako spó³ki? Mimo
wielu inwestycji szpital ma
nadal nie najlepsz¹ opiniê
wœród pacjentów - g³ównie
dotyczy ona SOR-u, porad-
ni i jakoœci obs³ugi.  

- Zdecydowanie sprzeci-
wiam siê stawianiu takich
tez. Porównajmy spó³kê
dziesiêæ lat temu i dzisiaj.
Dekadê temu szpital by³ na
skraju bankructwa, gaszono
œwiat³o i zamykano drzwi.
Obecny zarz¹d przej¹³
spó³kê w katastrofalnym sta-

nie i dzisiaj fakty mówi¹ sa-
me za siebie. Mamy
ogromn¹ liczbê inwestycji.
Wystarczy przyjœæ i zoba-
czyæ, ¿e jesteœmy jednym
wielkim placem budowy. Ja-
ko nieliczni w Polsce mamy
robota chirurgicznego da
Vinci. Bez pomocy NFZ i mi-
mo k³ód rzucanych przez
wojewodê uruchomiliœmy
kardiochirurgiê. Szpital to
miejsce, które podlega
ci¹g³ej krytyce, my poprawia-
my jakoœæ œwiadczenia
us³ug, nasz personel to oso-
by doskonale znaj¹ce siê na
fachu. Mam nadziejê, ¿e to
tak¿e bêdzie zauwa¿ane.

- Gorzów Wielkopolski
czy Gorzów - sporo miesz-
kañców twierdzi, ¿e zajmo-
wanie siê nazw¹ jest tema-
tem zastêpczym, bo s¹
wa¿niejsze sprawy do
za³atwienia, ¿e przymiotnik
przyklejony do nazwy jest
tradycj¹, której lepiej nie
ruszaæ. Jak pan uwa¿a?

- Uwa¿am, ¿e czas naj-
wy¿szy zakoñczyæ tê dys-
kusjê w jakikolwiek sposób i
nie wracaæ do niej co dwa -
trzy lata. Przed nami konsul-
tacje spo³eczne. Mieszkañcy
maj¹ prawo zadecydowaæ o
kluczowych dla nich spra-
wach i teraz przed nimi jest i
dyskusja, i decyzja.
Uwa¿am, ¿e najwa¿niejsze
jest zdanie gorzowian.

- Dziêkujê za rozmowê.

Jesteśmy jednym wielkim placem budowy
Z Robertem Surowcem, radnym, wiceprezesem zarz¹du gorzowskiego szpitala, rozmawia Maja Szanter

- Od ponad roku prowa-
dzi pan w gorzowskim
szpitalu onkologiczne
czwartki. Jakie jest nimi
zainteresowanie?

- Ide¹ prowadzenia onkolo-
gicznych czwartków jest za-
chêcenie do przychodzenia
na nie najm³odszych kobiet,
czyli tych w wieku poni¿ej 50
lat. Maj¹ one czêsto pierw-
szy raz robione USG, a w ra-
zie potrzeby od razu mo¿na
wykonaæ badanie mammo-
graficzne. Niemal ka¿dora-
zowo mamy komplet pacjen-
tek, ale powoli zapewne
bêdziemy zmieniaæ kierunek
naszego dzia³ania i zapra-
szaæ do siebie równie¿ star-
sze kobiety, które ju¿ mia³y w
przesz³oœci robione badania
profilaktyczne, ¿eby ponow-
nie mog³y siê skontrolowaæ.
Otworzymy siê równie¿ na
panie powy¿ej 50 roku ¿ycia.
Najbli¿sze takie spotkanie
czeka nas 18 stycznia, na
które ju¿ zapraszam.

- Panie doktorze, niech
pan wyjaœni, dlaczego ba-

dania mammograficzne s¹
skuteczniejsze od ultraso-
nograficznych?

- Choæby dlatego, ¿e w
mammografii wykryæ mo¿na
zmiany rzêdu 1 milimetra a
w USG 3-4 milimetrowe,
przy czym zawsze powta-
rzam, i¿ robienie badañ USG
piersi jest bardzo dobre w
sytuacji, kiedy nie ma innych
mo¿liwoœci przeprowadzenia
badañ. Ponadto kobiety wol¹
USG od mammografii a po-
wodów tego jest kilka. Nie-
kiedy pacjentki staraj¹ siê
mnie przekonaæ, ¿e badanie
im wystarczy, ale ja jednak
pozostanê przy swoim zda-
niu i stwierdzam, ¿e w pew-
nym momencie trzeba robiæ
te¿ badania mammograficz-
ne. Osobiœcie lubiê robiæ
USG, ale onkologicznie nie
zawsze ma to sens. Jak
s³yszê, ¿e kobieta maj¹ca
przyk³adowo 63 lata nie
mia³a jeszcze w ¿yciu zrobio-
nego takiego badania, to ja-
ko lekarz jestem naprawdê
zmartwiony.

- Jak wygl¹da dzisiaj ge-
neralnie podejœcie Pola-
ków do badañ profilaktycz-
nych, gdy¿ jeszcze kilka-
dziesi¹t lat temu to niezbyt
chêtnie chodziliœmy do le-
karzy, jeœli nic nas nie bo-
la³o?

- Zmienia siê, czêœciowo
na plus, czêœciowo na mi-
nus. Na pewno rosn¹cym

zainteresowaniem ciesz¹ siê
akcje badañ robione w
zak³adach pracy czy innych
miejscach publicznych, jak
choæby w galeriach. Niedaw-
no prowadzi³em badania w
kierunku raka prostaty i te¿
przysz³o sporo ludzi, sam
zosta³em tym zaskoczony.
Natomiast po stronie in mi-
nus wymieni³bym jednak

zbyt ma³¹ liczbê wykonanych
badañ. Powrócê w tym
miejscu do mammografii.
Od lat mamy problem ze
zwiêkszeniem liczby tych
badañ, ba, z roku na rok
jest ich coraz mniej, przez
co nie mo¿emy zwiêkszyæ
poziomu wyleczalnoœci. Z
nasz¹ profilaktyk¹ jest jak
ze wzburzonym morzem.
Idziemy falami, raz idziemy
z fal¹ optymizmu i chêci,
potem niechêci i tak w
kó³ko. Sumuj¹c powiem tak,
¿e jest lepiej ni¿ by³o kie-
dyœ, ale to wci¹¿ nie jest
tak, jak powinno byæ.

- Co jest najwa¿niejsze w
trakcie przesiewowych ba-
dañ?

- Dla mnie, jako onkologa,
najwa¿niejsze jest wykrycie
ewentualnego nowotworu. I
pod tym wzglêdem pro-
wadzê zawsze badania.

- Badania prowadzone
poza placówkami zdrowia,
o czym pan wspomnia³,
maj¹ na celu równie¿ pro-
mocjê zdrowia.  Zapytam

jednak czy ich jakoœæ na-
dal pozostaje wysoka?

- Promocja zdrowia jest
wa¿na, ale najwa¿niejsze s¹
oczywiœcie same badania. W
przypadku ró¿nych akcji
ukierunkowanych na bada-
nia profilaktyczne zawsze
wa¿na jest ich jakoœæ i ona
musi byæ wysoka. St¹d bar-
dzo wa¿ny jest posiadany
sprzêt, za pomoc¹ którego
prowadzi siê badania. Ja
dysponujê sprzêtem z naj-
wy¿szej pó³ki. Przy bardzo
du¿ej liczbie badañ w krót-
kim czasie mówimy bardziej
o czynniku ludzkiego
zmêczenia. Niestety, na ryn-
ku brakuje lekarzy, na bada-
nia czeka siê bardzo d³ugo,
dlatego zdarzaj¹ siê sytua-
cje, ¿e specjaliœci czasami
musz¹ przyj¹æ jednorazowo
wiêcej pacjentów. I nie ma
tutaj znaczenia, gdzie to czy-
ni¹. Dotyczy to zarówno tych
w szpitalach, przychodniach
czy podczas badañ w gale-
riach i innych punktach.

- Dziêkujê za rozmowê.

Z profilaktyką jest jak ze wzburzonym morzem
Z dr. n. med. Piotrem Pleck¹, onkologiem, ultrasonografist¹, rozmawia Robert Borowy

- Osobiście lubię robić USG, ale onkologicznie nie zawsze
ma to sens - mówi dr Piotr Plecka
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- Pomysłów jest wiele i trzeba dokonać wyboru - uważa
Robert Surowiec
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● Więcej ciekawych artykułów o sporcie przeczytasz na www.echogorzowa.pl ●

Problemem, który utrudnia³
rozwój pi³ki no¿nej w Gorzo-
wie by³ fakt, ¿e brakowa³o
stadionu z prawdziwego
zdarzenia. Do momentu jego
powstania w 1929 przy dzi-
siejszej ulicy Olimpijskiej
(stadion dalej s³u¿y gorzow-
skim pi³karzom), kluby gra³y
na mniejszych obiektach.
Prawdziwe oblê¿enie
prze¿ywa³ Musterplatz, czyli
obecnie Plac Grunwaldzki,
gdzie rozgrywano przez wie-
le lat ligowe spotkania. Gra-
fik by³ bardzo napiêty i ka¿dy
zespó³ marzy³, aby mieæ
wreszcie swój plac do gry.
Dzia³acze pierwszego klubu
pi³karskiego nad Wart¹, czyli
1.FC 1912 Landsberg podjêli
dzia³ania w tym celu.
Zw³aszcza, i¿ lokalny rywal
SC Preussen zbudowa³ taki
kompleks sportowy (boiska i
korty tenisowe oraz szatnie)
w ci¹gu kilkunastu miesiêcy
przy ulicy Kobylogórskiej. 

Przypomnijmy, i¿ pierwszy
klub pi³karski powsta³ nad
Wart¹ w roku 1912, co ma
odzwierciedlenie w nazwie,
a o czym dzia³acze dumnie
przypominali. Mia³ on czar-
no-¿ó³te barwy, a wœród
za³o¿ycieli byli m.in. ¿o³nie-
rze 54 nowomarchijskiego
pu³ku artylerii polowej, które-
go garnizon stacjonowa³ w
Landsbergu od pocz¹tku XX
wieku. Ta informacja jest o
tyle wa¿na, ¿e pu³k ten kwa-
terowa³ w koszarach przy
dzisiejszej ulicy Mieszka I. To
w³aœnie tam, za budynkami
wojskowymi, bli¿ej obecnej
ulicy Kosynierów Gdyñskich,
znajdowa³ siê spory plac ko-
szarowy. W tym miejscu od-
bywa³y siê wojskowe zbiórki,
æwiczenia i tam równie¿
¿o³nierze rozgrywali we-
wnêtrzne mecze pi³karskie.
Po likwidacji jednostki woj-
skowej, po I wojnie œwiato-
wej, w budynkach koszaro-
wych umieszczono ró¿ne in-
stytucje miejskie. Ogromny
plac jednak sta³ pusty i to
by³o impulsem dla dzia³aczy
1.FC 1912, aby zamieniæ go
na stadion pi³karski. Tym bar-
dziej, ¿e ¿o³nierze byli wszak
za³o¿ycielami tego klubu i
nadal byli z nim zwi¹zani. 

Zanim czarno-¿ó³ci zyskali
stosowne zgody i prze-
kszta³cili plac na stadion,
minê³o kilka lat. Dopiero od
roku 1925 mo¿na by³o
przeczytaæ w lokalnej prasie
o obiekcie 1.FC 1912. Nie
by³o tam zielonej murawy, a

jedynie ¿wir i piasek. Zawod-
nicy przebierali siê w prowi-
zorycznych szatniach. Bra-
kowa³o równie¿ trybun, ale
najwa¿niejsze, i¿ najstarszy
klub nad Wart¹ mia³ swój
dom. Wejœcie na boisko
znajdowa³o siê przy Harden-
bergstrasse, czyli dzisiejszej
ulicy Roosevelta (patrz: plan
miasta). Po drugiej stronie
ulicy znajdowa³y siê budynki
miejskich wodoci¹gów. Lan-
dsberska prasa podawa³a
przy zapowiedziach meczo-
wych ró¿ne nazwy tego
obiektu, m.in. plac sportowy
1.FC 1912, plac przy starych

koszarach, plac przy Har-
denbergstrasse lub potocz-
nie stare koszary. Kibice wie-
dzieli jednak, o jakie boisko
chodzi, a dojechaæ w jego
pobli¿e mo¿na by³o choæby
tramwajem.

Ekipa 1.FC 1912 pozosta-
wa³a przez lata w cieniu lo-
kalnego rywala Preussen, a
o drugie miejsce w miejskiej
rywalizacji walczy³a z klu-
bem LSV 1923. Co ciekawe,
czarno-¿ó³ci u¿yczali swoje-
go obiektu wspomnianemu
wy¿ej rywalowi. Na margine-
sie - LSV 1923 dopiero w ro-
ku 1931 rozpocz¹³ grê na

swoim boisku, które
po³o¿one by³o w okolicy Ru-
skiego Stawku.

Pi³karze najstarszej
dru¿yny w mieœcie d³ugo nie
wystêpowali na swoim bois-
ku. Co wa¿ne, w obliczu pro-
blemów organizacyjnych
zwi¹zanych z wielkim kryzy-
sem gospodarczym po³¹czyli
siê z innym klubem pi³kar-
skim. Do sportowej fuzji do-
sz³o w roku 1932 z klubem
Eintracht, który do tego cza-
su wystêpowa³ jedynie w
rozgrywkach robotniczych. 

Dzia³acze ustalili wspólnie,
¿e po zjednoczeniu bêdzie

zachowana czêœæ starej na-
zwy obu klubów. W ten spo-
sób na sportowej mapie
miasta pojawi³ siê Eintracht
1912 Landsberg. Podobnie
mia³o byæ z barwami klubo-
wymi. Nowa dru¿yna
przyjê³a czarno-bia³e kolory,
a swoje mecze rozgrywa³a
na obiekcie, gdzie teraz
znajduje siê stadion ¿u¿lowy.
Nowy klub szybko zdystan-
sowa³ lokalnego przeciwnika
Preussen, a w pucharowych
i ligowych pojedynkach
czêsto potrafi³ wygraæ z ze-
spo³ami z Berlina. Dobra
postawa zaowocowa³a
awansem Eintrachtu na za-
plecze tzw. Gauligi, czyli naj-
wy¿szej klasy rozgrywkowej
w III Rzeszy, który odnoto-
wano w roku 1936. By³ to
najwiêkszy sukces pi³kar-
stwa w Landsbergu. 

A co siê sta³o z dawnym
stadionem 1.FC 1912? Po
wyprowadzce futbolistów
obiekt ten przejê³a lokalna
sekcja jeŸdziecka. Space-

ruj¹c dziœ w tej okolicy widzi-
my tam parking dostawcy
us³ug multimedialnych,
warsztaty czy gara¿e. 

Jako ciekawostkê dla kibi-
ców pi³ki w naszym mieœcie
mo¿na odnotowaæ fakt, i¿
przez kilka lat w promieniu
500 metrów istnia³o w Lan-
dsbergu kilka boisk. Pierw-
sze znajdowa³o siê na obec-
nym Placu Grunwaldzkim,
kolejne tam, gdzie dziœ jest
nowy stadion lekkoatletycz-
ny, nastêpne przy Ruskim
Stawku, dalsze w Parku
S³owiañskim oraz to opisywa-
ne powy¿ej przy dawnych ko-
szarach. Jeœli dodamy do tego
jeszcze kompleks sportowy
przy ulicy Kobylogórskiej, boi-
sko przy obecnej ulicy Œl¹skiej
oraz powsta³y w roku 1929
stadion z boiskami treningo-
wymi, mamy obraz niesamo-
wicie bogatej bazy pi³karskiej.
A wszystko to w niespe³na 40-
tysiêcznym Landsbergu blisko
sto lat temu.

PRZEMYSŁAW DYGAS

Drużyna 1.FC 1912 Landsberg w 1921 roku na dzisiejszym Placu Grunwaldzkim
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Landsberg - plan miasta po I wojnie światowej z boiskiem klubu 1.FC 1912 Landsberg
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Zapomniane boisko przy
Kosynierów Gdyńskich
Pi³karski krajobraz w Landsbergu by³ bardzo bogaty, istnia³o wiele klubów, a spotkania derbowe rozgrywane by³y niemal co tydzieñ.

Po likwidacji jednostki wojskowej, 
po I wojnie światowej, plac koszarowy

stał pusty i to było impulsem dla
działaczy 1.FC 1912 Landsberg, aby

zamienić go na stadion piłkarski
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- Mi³o ponownie widzieæ
Ciebie w Gorzowie. Nie
mia³byœ ochoty jeszcze za-
graæ w nowej gorzowskiej
hali widowiskowo-sporto-
wej?

- ¯a³ujê bardzo, ale nie, po-
niewa¿ ju¿ dawno skoñ-
czy³em zawodow¹ karierê, a
przed dwoma laty w wyniku
kolejnej ciê¿kiej kontuzji zre-
zygnowa³em z amatorskiego
uprawiania sportu. Nie za-
gram, ale - jak ju¿ mówi³em
podczas otwarcia - 10-14
stycznia zagraj¹ tutaj m³odzi
siatkarze z kilku europej-
skich krajów. Stawk¹ z jed-
nej strony bêdzie mistrzo-
stwo Europy Wschodniej do
20 lat, z drugiej - awans do
fina³ów mistrzostw Starego
Kontynentu, które odbêd¹
siê latem w Grecji i Serbii.
Bêdzie to naprawdê fajna
impreza.

- Jak to jest z t¹ go-
rzowsk¹ hal¹, a konkretnie
ze spe³nieniem miêdzyna-
rodowych warunków do
organizowania tutaj wiêk-
szych imprez siatkarskich,
poniewa¿ w kuluarach
s³ychaæ, i¿ obiekt ten nie
do koñca jest idealny?

-  Je¿eli chodzi o ¿eñsk¹
reprezentacjê, to nie ma
¿adnych przeciwwskazañ,
¿eby mog³a ona rozgrywaæ
ona tutaj swoje mecze. W
przypadku mêskiej reprezen-
tacji i ich wystêpy w mist-

rzowskich imprezach proble-
mem jest zbyt ma³a liczba
miejsc na trybunach. Z dru-
giej strony nic nie powinno
staæ na przeszkodzie, ¿eby
czasami uda³o siê zaprosiæ
do Gorzowa nasz¹ reprezen-
tacjê na mecz towarzyski, je-
œli bêdzie takie zapotrzebo-
wanie ze strony kibiców. Na-
tomiast nadchodz¹ce
mistrzostwa Europy
Wschodniej bêd¹ stanowi³y
powa¿n¹ weryfikacj¹ ca³ego
obiektu i wtedy ³atwiej bêdzie
mo¿na oceniæ, czy hala
spe³nia wszystkie wymagane
przepisami wymogi.

- Jako gorzowianin z krwi
i koœci, jako zdobywca me-
dali mistrzostw Polski ze

Stilonem, Pucharu Polski,
ale te¿ honorowy obywatel
Gorzowa, co dzisiaj czu-
jesz ogl¹daj¹c halê?

- Wychowywa³em siê w
ma³ych, ciasnych salkach, co
te¿ mia³o swój urok, ale
wszyscy idziemy do przodu i
koniecznoœci¹ staje siê ju¿
posiadanie nowoczesnych
obiektów. Hala ma ponad
piêæ tysiêcy miejsc, jak na
Gorzów, jest wystarczaj¹ca.
Œwietnym pomys³em by³o ta-
kie jej zaprojektowanie, taki
wybór struktury, ¿e bêdzie
mo¿na tutaj organizowaæ
koncerty, zapraszaæ kabare-
ty i przygotowywaæ inne wy-
darzenia kulturalne. Moim
marzeniem jest, ¿eby w nie-

dalekiej przysz³oœci zawita³a
tutaj Plus Liga, czyli mówi¹c
wprost, ¿eby gorzowska siat-
kówka powróci³a na naj-
wy¿szy poziom rozgrywek.
Bêdê mocno dopingowa³ tu-
tejszych dzia³aczy w d¹¿eniu
do tego celu.

- Jesteœ w sta³ym kontak-
cie z kolegami z dawnego
Stilonu, którzy wziêli siê za
odbudowê siatkówki w na-
szym mieœcie. Jak ciê¿ka
droga ich czeka, ¿ebyœmy
ponownie ogl¹dali w Go-
rzowie mecze najlepszych
polskich zespo³ów?

-  Pierwszy krok jest
w³aœnie robiony, z czego bar-
dzo siê cieszê, bo najtrud-
niejsza jest próba odbudowy

czegoœ, czego nie by³o ju¿
od wielu lat. Z punktu widze-
nia Polskiego Zwi¹zku Pi³ki
Siatkowej decyzja dzia³aczy
w Gorzowie o reaktywowa-
niu siatkówki jest o tyle
wa¿na, ¿e na zachodniej
œcianie Polski nie ma za bar-
dzo siatkówki na
najwy¿szym poziomie, a ju¿
tym bardziej brakuje oœrod-
ka, który móg³by spróbowaæ
zbudowaæ zespó³ na grê w
Plus Lidze. W Gorzowie ju¿
jest wymarzona hala, s¹
chêci, a to jest wa¿ne.
Wa¿ne jest, ¿eby w proces
ten w³¹czyli siê wszyscy, któ-
rzy mog¹ w jakikolwiek spo-
sób pomóc. 

- Problemem mo¿e byæ
planowane ,,odchudzenie’’
Plus Ligi?

- Dlatego ta droga nie jest
³atwa, po cichu liczê, ¿e uda
siê j¹ pokonaæ, poniewa¿
znam tutejsze œrodowisko i
wiem, ¿e s¹ ludzie, których
staæ na budowê silnego ze-
spo³u. Potrzebne jest odpo-
wiednie zaplecze szkolenio-
we, z tym w Gorzowie nigdy
nie by³o wiêkszych proble-
mów. Natomiast faktem jest,
¿e bêdziemy zmniejszaæ li-
czebnoœæ dru¿yn na naj-
wy¿szym poziomie z obec-
nych szesnastu do czternas-
tu. Celem tej decyzji jest
podniesienie poziomu w naj-
wy¿szej lidze, ale i te¿ na za-
pleczu Plus Ligi, jak i za-

chêcenie kluby do jeszcze
lepszego szkolenia.

- Dobrym pomys³em
by³oby szybkie wprowa-
dzenie siê obecnej drugoli-
gowej dru¿yny Stilonu do
nowej hali czy nie lepiej
najpierw zbudowaæ zespó³
na przynajmniej pierwszo-
ligowy poziom i wtedy
przyci¹gn¹æ wiêksz¹
rzeszê kibiców do Areny
Gorzów?

- Spróbowaæ mo¿na w
ka¿dej chwili, nawet ju¿ te-
raz i zwróciæ uwagê na
reakcjê œrodowiska siatkar-
skiego przez pryzmat zain-
teresowania kibiców. Gra
przy pustych trybunach nie
ma oczywiœcie wiêkszego
sensu, ale jak pokaza³y
pierwsze mecze Stilonu w
hali przy ulicy Warszawskiej
zainteresowanie jest spore.
Czyli mo¿emy wnioskowaæ,
i¿ potencja³ jest, pytanie -
jak teraz uda siê
przyci¹gn¹æ kibiców do no-
wego obiektu i zweryfikowaæ
ostatecznie, jaki jest dzisiaj
poziom zainteresowania
drugoligow¹ siatkówk¹ w
mieœcie. 

- Dlatego tak wa¿ny jest
ju¿ teraz dobry marketing.

- Zdecydowanie. Ludzie
musz¹ wiedzieæ dok³adnie
o ka¿dym meczu i zostaæ
zachêcani do przychodze-
nia. 

- Dziêkujê za rozmowê.

Pierwszy krok jest właśnie robiony
Z Sebastianem Œwiderskim, prezesem Polskiego Zwi¹zku Pi³ki Siatkowej, by³ym siatkarzem Stilonu Gorzów, rozmawia Robert Borowy

- Z czego mo¿e wynikaæ
tak wielka popularnoœæ
siatkówki w Polsce i Go-
rzowie? 

- Siatkówka to wspania³a i
bardzo widowiskowa dyscy-
plina. Zmieniaj¹ce siê prze-
pisy gry zdynamizowa³y j¹ i
uatrakcyjni³y. G³ównym jed-
nak powodem  popularnoœci
siatkówki w Polsce s¹
niew¹tpliwie sukcesy repre-
zentantek i reprezentantów
naszej kadry narodowej. Jest
to popularnoœæ w szerokim
rozumieniu: wielotysiêczna
widownia wype³niona do
ostatniego miejsca, miliony
przed telewizorami, ale tak¿e
setki nowych adeptów
chc¹cych uczêszczaæ na
zajêcia z pi³ki siatkowej po
sukcesie swoich idoli. W Go-
rzowie têsknota za wielk¹
siatkówk¹ jest bardzo du¿a.
W ostatnich latach, mimo
starañ, nie mog³a siê ona
przebiæ na szczebel central-
ny. Dziêki wysi³kowi w³oda-
rzy obecnego Stilonu, spon-
sorów i wielu ludzi dobrego

serca, a w szczególnoœci
wsparciu prezesa PZPS Se-
bastiana Œwiderskiego, Go-
rzów ma dru¿ynê graj¹c¹ w
drugiej lidze rozgrywkowej z
wielkimi ambicjami na coœ
wiêcej. Od pierwszego me-
czu mo¿na by³o dostrzec
ogromne zainteresowanie
ze strony kibiców i widaæ je

do tej pory. Bardzo siê cie-
szymy z tego faktu i mamy
nadziejê, ¿e w przysz³oœci
uda siê zape³niæ mi³oœnikami
siatkówki ca³¹ Arenê Go-
rzów.

- Ma³e porównanie: pi³ka-
rze kadry narodowej prze-
grywaj¹ niemal wszystko,
siatkarze - prawie wszyst-

ko wygrywaj¹. Umiesz to
wyt³umaczyæ? 

- Nie przepadam za takimi
zestawieniami, które suge-
ruj¹ pewne uszczypliwoœci w
kierunku innych gier ze-
spo³owych. Moje zaintereso-
wania s¹ multidyscyplinarne,
mam uprawnienia trenerskie
i instruktorskie wielu dyscy-

plin sportu, gra³em zarówno
w pi³kê no¿n¹, siatkówkê,
pi³kê rêczn¹, koszykówkê i
wiele innych. Ka¿da z tych
dyscyplin dostarcza³a mi
wiele radoœci mimo odmien-
nej charakterystyki. Prawda
jest taka, ¿e pi³karze za-
zdroszcz¹ siatkarzom
osi¹gniêæ sportowych, a siat-
karze pi³karzom globalnej
popularnoœci i zarobków.
Rozpatruj¹c pytanie tylko
pod k¹tem sportowym, wy-
daje mi siê, ¿e siatkówka ma
bardziej zracjonalizowane i
zintegrowane szkolenie
m³odzie¿y. Jest wiêksze
przeœwiadczenie, ¿e sukce-
sy maj¹ przyjœæ w wieku se-
niorskim, a nie tu i teraz. 

- Jaki realny cel stawiaj¹
sobie szkoleniowcy Stilo-
nu dla naszego zespo³u na
najbli¿sze sezony?

- Siatkarski Stilon to bardzo
m³ody projekt. Budowanie
zespo³u przebiega³o bardzo
dynamicznie i w zasadzie do
tej pory siê nie skoñczy³o.
Kiedy uzyskaliœmy wszystkie

potrzebne zgody i mieliœmy
pewnoœæ, ¿e bêdziemy graæ
na szczeblu drugiej ligi, wiêk-
szoœæ zespo³ów mia³o ju¿
skrystalizowan¹ sytuacjê
personaln¹. Byliœmy w
ciê¿kiej sytuacji, poniewa¿
na rynku transferowym po-
zosta³o niewielu wolnych za-
wodników. Wówczas na wy-
sokoœci zadania stanêli
w³odarze klubu i uda³o im siê
zakontraktowaæ bardzo faj-
nych siatkarzy. W bie¿¹cym
sezonie nie mamy wygóro-
wanych oczekiwañ, chcieli-
byœmy dobrze zapoznaæ siê
z lig¹ i jej charakterystyk¹,
przede wszystkim musimy
siê utrzymaæ. Wiem jednak,
¿e mamy zespó³ bardzo am-
bitnych i pracowitych spor-
towców, którzy ju¿ w tym se-
zonie s¹ w stanie walczyæ o
wy¿sze cele. Moim zdaniem
sukcesem by by³o znaleŸæ siê
w pierwszej czwórce i zagraæ
w fazie play-off. W kolejnym
sezonie chcielibyœmy zacz¹æ
pukaæ do bram pierwszej ligi.

MAJA SZANTER

Tęsknota za wielką siatkówką jest bardzo duża
Trzy pytania do £ukasza Lamchy, trenera siatkarskiego Stilonu, prodziekana Zamiejscowego Wydzia³u Kultury Fizycznej

- Piłkarze zazdroszczą siatkarzom osiągnięć sportowych, a siatkarze piłkarzom popularności
i zarobków - uważa trener Łukasz Lamcha

Fo
t. 

Ar
ch

iw
um

 p
ry

wa
tn

e 
£.

 L
am

ch
y

- Spróbować można w każdej chwili, nawet już teraz - mówi na temat gry siatkarzy Stilonu w
nowej gorzowskiej hali prezes PZPS Sebastian Świderski
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